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Inhoud
Nr. 18 Maandag 23 maart 1987

Berichten van verhindering, blz. 589

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 589

Voorstellen van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 589

Verslagen
Indiening, blz. 589

Beraadslaging van de Vlaamse Executieve
Indiening en verwijzing, blz. 590

Opmerking van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 590

Mededeling van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 590

Arrest van het Arbitragehof
Indiening, blz. 590

Schriftelijke vragen (R.v.O. art. 65)
Indiening, blz. 590

Mededeling van de Voorzitter
Wijziging in verwijzing naar Commissie,
blz. 590

Onderzoek naar de taalgroep
Verdaging, blz. 591

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenscha  voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1686-1987)  - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
7 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting) ’

-
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichtin )
- 8 1986-1987) - Nrs. 1 (Erratum +B
Bijlagen) tot 8
Algemene bespreking, blz. 591

Sprekers : Minister L. Waltniel, de
heren F. Vermeiren, verslaggever, P.
Tant , verslaggever, J. Van Elewyck,
A. Denys, H. Schiltz, G. Verhaegen,
mevrouw M. Vogels

Buitenlandse en Externe Aangelegenhe-
den, blz. 635

Sprekers : de heren H. Suykerbuyk,
P. Peeters, M. Decoster, W. Luyten,
Minister P. Deprez

Regeling van de werkzaamheden, blz. 647

Nr. 19 Dinsdag 24 maart 1987
Morgenvergadering

Berichten van verhindering
Indiening en verwijzing, blz. 649

Rapport van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 649

Mededeling van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 649

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenscha
- 9-A (1$

voor het begrotingsjaar 1986
86-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting) ’

. -
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 8
Algemene bespreking (Voortzetting)
Leefmilieu, blz. 649

Regeling van de werkzaamheden, blz. 731
S
J

rekers : de heren J. Van Elewyck,
Schiltz, mevrouw N. Maes, de heer

G: Verhaegen, Minister G. Geens

Sprekers : de heren E. Vandebosch,
verslaggever, L. Vanvelthoven , J .

Ontwerp van decreet houdende aanpas-

Bosmans,  A.  Geens,  F.  Cauwen-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-

berghs, J. Sleeckx, J. Laverge
meenscha
- 9-A (16

voor het begrotingsjaar 1986
86-1987) - Nrs. 1 en 2

Regeling van de werkzaamheden, blz. 667 Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-

Nr. 20 Dinsda
ti

24 maart 1987
Mi dagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 669

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenscha  voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A ($86-1987)  - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 8
Algemene bespreking (Voortzetting)
Leefmilieu (Voortzetting), blz. 669

S rekers : de heren E. Gryp, C. Mar-
cKand, N. De Batselier, W. Cortois,
F. Vermeiren, Minister J. Lenssens

Binnenlandse Aangelegenheden, blz. 688
S
sP

rekers : de heren G. Cardoen, ver-
aggever, M. Galle, F. Vermeiren, E.

Vankeirsbilck, J. Desseyn, P. Tant,
A. Vangronsveld, C. Marchand, Mi-
nister J. Pede

Huisvesting
Stadsvernieuwing, blz. 708

S rekers : de heren C. Marchand, ver-
s aggever, H. De Loor, 0. Meyntjens,P
W. Taelman, J. Pepermans, J. De Se-
ranno, J.P. Pillaert, C. Marchand, Mi-
nisters P. Akkermans. J. Pede

Regeling van de werkzaamheden, blz. 729

Nr. 21 Woensdag 25 maart
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 731

Motie van orde

lichting) ’
-

- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 8
Algemene bespreking (Voortzetting)
Economie, Tewerkstelling en Energie,
blz. 733

S
P

rekers : de heren L. Dhoore, ver-
s aggever, N. De Batselier, W. De-
saeyere

Regeling van de werkzaamheden, blz. 741

Nr. 22 Woensda 25 maart 1987
Mi dagvergaderingf

Berichten van verhindering, blz. 743

Voorstel van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 743
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Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting) ’
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 8
Algemene bespreking (Voortzetting)
Economie, Tewerkstelling en Energie
(Voortzetting), blz. 743

Sprekers : mevrouw M. Vogels, de he-
ren J. De Roo, J. Laverge, A. Denys,
0. Van Ooteghem, W. Cortois, E.
Van Rompuy, Minister G. Geens, de
heren H. Schiltz, N. De Batselier

Ruimtelijke Ordening
Natuurbehoud en Groenvoorziening
Landinrichting en waterbeheersing, blz.
767

Sprekers : de heren G. Beerden, ver-
slaggever, J. Leclercq, M. Van houtte,
J. Sauwens, mevrouw M. Vogels, M.
Capoen, J. De Seranno, Minister J.
Pede, J. Lenssens, P. Deprez

Regeling van de werkzaamheden, blz. 792

Nr. 23 Donderdag 26 maart 1987
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 793

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 9
Algemene bespreking (Voortzetting)
Welzijn
Gezondheid, blz. 793

Sprekers : de heren J. Van Hecke,

verslaggever, L. Hancké, L. Vanho-
renbeek, mevrouw M. Vogels, de he-
ren E. De Groot, G. Cardoen, me-
vrouw C. Smitt, de heer J. Valkeniers

Regeling van de werkzaamheden, blz 811

Nr. 24 Donderdag 26 maart 1987
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 813

Ontwerp van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 813

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 9
Algemene bespreking (Voortzetting)
Welzijn
Gezondheid (Voortzetting), blz. 813

Sprekers : Minister R. Steyaert, J.
Lenssens, de heren J. Valkeniers, L.
Hancké, J. Van Hecke, J. Caudron

Onderwijs en Vorming, blz. 828
Sprekers : de heren F. Piot, verslagge-
ver, A. Laridon, E. Beysen, mevrouw
N. Maes, de heer C. Moors, mevrouw
M. Van Puymbroeck, de heren E. Fla-
mant, L. Vanhorenbeek, M. Desut-
ter, Minister T. Kelchtermans

Media, blz. 848
Sprekers : de heren W. Seeuws, ver-
slaggever, H. Van Rompaey, J. Bos-
mans, P. Chevalier, A. De Beul, L.
Lenaerts, Minister P. Dewael

Regeling van de werkzaamheden, blz. 870

Nr. 25 Vrijdag 27 maart 1987
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 871

Ontwerp van decreet houdende aanpas-

sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 9
Algemene bespreking (Voortzetting)
Snort, blz. 871

I Sprekers : de heren P. Vandermeulen,
verslaggever, A. Diegenant, P. De
Weirdt, 0. Van den Broeck,  J. Cau-
dron, C. De Clercq, J. De Roo, A.
Denys, Minister P. Dewael

Cultuur, blz. 886
Spreker : de heer F. Bosmans, ver-
slaggever

Regeling van de werkzaamheden, blz. 890

Nr. 12 Vrijdag 27 maart 1987
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 891

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor hetbegrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 10
Algemene bespreking (Voortzetting)
Cultuur (Voortzetting), blz. 891

Sprekers : de heren M. Galle, F. Bos-
mans, J. Vandermarliere, A. De Beul,
mevrouw M. Van Puymbroeck, de he-
ren M. Desutter, P. Breyne, mevrouw
N. Maes, de heren W. Seeuws, L.
Dierickx, A. Bourgeois, mevrouw L.
Detiège, de heren L. Hancké, A. De-
nys, Minister P. Dewael

Vaste Nationale Cultuurpactcommissie
Benoeming van een vast lid, blz. 922
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Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Artikelsgewijze bespreking, blz. 922
Hoofdelijke stemming, blz. 923

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987)
lichting)

- Nr. 1 (Algemene toe-

- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 10
Artikelsgewijze bespreking, blz. 927

Sprekers : mevrouwen M. Vogels, N.
Maes, de heer H. Schiltz, Minister G.
Geens, de heren 0. Van Ooteghem,
V. Anciaux

Hoofdelijke stemming, blz. 952
Sprekers : de heren H. Schiltz, J. Van
Elewyck, mevrouw M. Vogels, de he-
ren G. Verhaegen,  H. Denys

ting van het Ministerie van
Gemeenschap te Brussel

de Vlaamse

Hoofdelijke stemming, blz. 956

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer H. De Loor tot de heer J. Lens-
sens, Gemeenschapsminister van Volks-
gezondheid en Leefmilieu, over de fusie
van de Vlaamse Waterzuiveringsmaat-
schappij met de Waterzuiveringsmaat-
schappij van het Kustbekken en de malai-
se onder het personeel van de VWZ
Hoofdelijke stemming, blz. 957

Regeling van de werkzaamheden, blz. 958

Artikelsgewijze bespreking, blz. 924
S
lif

rekers : de heer J. Van Elewyck,
inisters J. Lenssens, G. Geens

Hoofdelijke stemming, blz. 926

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer N. De Batselier tot de heer G.
Geens. Voorzitter van de Vlaamse Execu-
tieve, Gemeenschapsminister van Econo-
mie en Werkgelegenheid, over de huisves-

Bijlagen
Begrotingstabellen, blz. 959
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23e vergadering Donderdag 26 maart 1987
Morgenvergadering

VOORZITTER : de heer F. Groot-
jans

- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

- De vergadering wordt geopend op
10 uur.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

P. Van Der Niepen, W. Van Durme,
F. Willockx ; gezondheidsredenen.

H. Adriaensens ; buitenslands.

P. Breyne, A. Steverlynck ; ambts-
verplichtingen.

P. De Weirdt, V. Van Eetvelt, F.
Vreven ; familieverplichtingen.

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende aanpassing van de begroting
van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1987
- 6 (19864987) - Nr. 1 (Algemene

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 23
26 maart 1987

toelichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de begroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotings-
jaar 1987
- 6 (19864987) - Nr. 1 (Algemene
toelichting)
- 8 (19864987) - Nrs. 1 (+ Erra-
tum + Bijlagen) tot 9

Algemene bespreking (Voortzetting)

De Voorzitter : Dames en heren, aan
de orde is de voortzetting van het
begrotingsdebat.

WELZIJN
GEZONDHEID

De Voorzitter : Wij behandelen nu
de materies waarvoor respectievelijk
Ministers Steyaert en Lenssens be-
voegd zijn, met name welzijn en ge-
zondheid.

De heer Van Hecke, verslaggever,
heeft het woord.

De heer J. Van Hecke (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, me-
vrouw en mijnheer de Minister, colle-
ga’s, de Commissie Welzijn en Ge-
.zondheid heeft de bespreking van de
haar toegewezen artikelen en tabel-
len van het begrotingsontwerp opge-
splitst in twee delen, vermits het gaat
om begrotingsposten die vallen onder
de onderscheiden bevoegdheid van
twee Ministers, respectievelijk me-
vrouw Steyaert en Minister Lenssens.
Om die reden werden er twee afzon-
derlijke stemmingen gehouden.

In haar inleidende uiteenzetting be-
klemtoonde de Minister van Gezin

Berichten van verhindering
Begrotingsontwerpen

en Welzijnszorg aan de hand van een
reeks heel concrete voorbeelden dat
men in haar begroting drie aspecten
onderkent : ten eerste, de continuteit
; ten tweede, de implementatie of de
uitvoering van goedgekeurde decre-
ten ; ten derde, de vernieuwing.

De begrotingsruimte voor welzijns-
zorg stijgt in 1987 met 632 miljoen of
3,6  procent tegenover de initiële be-
groting van 1986. De Minister werd
dan ook gefeliciteerd omdat zij er in
geslaagd was, ondanks de budgettai-
re beperkingen, meer middelen te
bekomen voor de kwalitatieve uit-
bouw van de welzijnsvoorziening.
Anderzijds werd vastgesteld dat on-
geveer driekwart van het totale bud-
get wordt opgeslorpt door vier grote
pakketten, met name Kind en Gezin,
gehandicaptenzorg, gezins- en be-
jaardenhulp en de bijzondere jeugd-
zorg. Dit houdt uiteraard verband
met de uitvoering van een aantal be-
langrijke decreten die tijdens de
voorbije jaren in de Vlaamse Raad
werden goedgekeurd, met name het
bejaardendecreet, het decreet inzake
de bijzondere jeugdbijstand en het
decreet houdende oprichting van
Kind en Gezin. Ligt het accent in het
bejaardendecreet op de behoefte aan
nieuwe instellingen, dan ligt het an-
ders bij de twee andere decreten. Het
decreet inzake de bijzondere jeugd-
bijstand vergt in een eerste fase bij-
komende middelen om de nieuwe in-
stellingen operationeel te maken. Bij
het decreet Kind en Gezin gaat het
om de concrete uitvoering van nieu-
we opdrachten, zoals bijvoorbeeld
deze inzake hulpverlening ingeval
van kindermishandeling. Omwille

793



Van Hecke

van de problemen waarmee de inwer-
kingtreding van Kind en Gezin ge-
paard gaat, was het voor de nieuwe
parastatale instelling onmogelijk om
voor 1987 een begroting in te dienen.
De Minister heeft de Commissie
nochtans met grote stelligheid verze-
kerd dat ze over voldoende kredieten
zal kunnen beschikken en dat alle
personeelsleden van het NWK naar
Kind en Gezin zullen worden overge-
heveld;

Uit de bespreking is verder ook ge-
bleken dat binnen de vier reeds geci-
teerde grote uitgavenpakketten een
aantal nieuwe bijkomende accenten
worden gelegd in functie van de nieu-
we concrete noden die zich voor-
doen. Zo zal de problematiek inzake
de verslaving in 1987 een belangrijk
punt worden in het Vlaamse welzijns-
beleid. Verder wil de Gemeenschaps-
minister de thuishulp in de bejaar-
denzorg versterken via subsidiëring
van twee nieuwe opvangmogelij khe-
den, de dagcentra en de zogenaamde
personenalarmapparatuur. Over dat
laatste is in de Commissie heel wat
te doen geweest. Men staat zeker niet
negatief tegenover personenalarm
omdat het ongetwijfeld geruststel-
lend kan zijn in bepaalde gevallen,
zowel voor de familie als uiteraard
voor de bejaarden zelf. Tegelijkertijd
werd er voor gewaarschuwd dat men
ook de keerzijde van de medaille niet
uit het oog mag verliezen, de hoge
kostprijs van de apparaten en het feit
dat familieleden het als een alibi zou-
den kunnen inroepen om hun bezoe-
ken aan de bejaarden te beperken.

Naast deze nieuwe klemtonen in de
bejaardenzorg werden bepaalde be-
leidsopties inzake het migrantenbe-
leid geheroriënteerd. In dit verband
vermelden wij onder meer de recht-
streekse subsidiëring van de migran-
tenverenigingen, een grotere aan-
dacht voor begeleidingsdiensten, spe-
cifieke doelgerichte initiatieven inza-
ke migrantenvrouwen en een volge-
houden migrantenbeleid in Brussel
via de VZW Foyer. Deze vernieuwde
beleidsaanpak werd toegejuicht,
maar verschillende Commissieleden
beklemtoonden dat de samenwerking
met andere beleidsverantwoordelij-

ken nog altijd veel te wensen over-
laat.

Ten slotte wil ik nog aanstippen dat
er werd aangedrongen op het uitwer-
ken van een specifieke reglemente-
ring in bepaalde welzijnssectoren,
ook al dient te worden erkend dat
hier geleidelijk werk wordt van ge-
maakt.

Op de artikelen en secties met be-
trekking tot de welzijnszorg werden
geen amendementen ingediend. Zij
werden door de Commissie aangeno-
men met 7 stemmen tegen 5.

Bij de bespreking van het tweede
luik, het luik gezondheidszorg, heeft
de Gemeenschapsminister van
Volksgezondheid en Leefmilieu een
uitvoerige toelichting verschaft,
waarin hij zowel de sociale en pre-
ventieve gezondheidszorg, als de in-
tramurale gezondheidszorg behan-
delde. De Minister benadrukte voor-
al het belang van overleg en samen-
werking op het vlak van de thuisge-
zondheidszorg, de preventie en de
gezondheidsvoorlichting en -opvoe-
ding, de zogenaamde GVO.

De aandacht van de Commissie ging
echter vooral uit naar de maatregelen
die op het nationale vlak werden ge-
nomen in verband met de ziekenhuis-
sector. Het is immers zo dat de zie-
kenhuisnormen worden vastgesteld
door de nationale Regering, terwijl
de toepassing van de uitvoeringsbe-
sluiten tot de bevoegdheid van de
Gemeenschappen behoort. Volgens
de Gemeenschapsminister wordt het
beleid van de Vlaamse Executieve in-
zake ziekenhuizen geschraagd door
drie principes : ten eerste, de rationa-
lisering van het zorgenaanbod ; ten
tweede, de stimulering van de samen-
werking tussen de instellingen onder-
ling;. ten derde, de realisatie van al-
ternatieve vormen van verzorging.

Het dient gezegd dat het gevoerde .
beleid inzake rationalisering en reor-
ganisatie van de ziekenhuizen in de
Commissie heel wat kritiek heeft uit-
gelokt. Zo werden onder meer be-
denkingen geformuleerd over de
snelheid waarmee de gehele operatie
wordt doorgevoerd, over de grond-
slag en de redelijkheid van de nieuwe
erkenningsnormen, over de eventu-

eel voorziene afwij kingsmogelij khe-
den en over het gebrek aan inspraak
vanwege de Vlaamse Gemeenschap
bij het tot stand komen van al deze
maatregelen.

De Minister stelde dat het omstreden
koninklijk besluit van 8 december
1986 een exclusieve nationale be-
voegdheid is. In zijn verdediging van
het nationaal beleid verwees hij naar
vier maatschappelijke fenomenen die
een ombuiging van het beleid nood-
zakelijk hebben gemaakt : het gewij-
zigd ziektebeeld, het morbiditeitspro-
fiel, de vergrijzing van de bevolking,
de vooruitgang van de wetenschap en
de budgettaire beperkingen,

Wat de eerstelijnsgezondheidszorg
betreft, is de Commissie het er over
eens dat slechts een beperkt gedeelte
van de zorgbehoeften kan worden
opgevangen door middel van een
specifieke subsidieregeling voor de
thuisverzorging. De problemen en de
kosten worden overigens vaak onder-
schat, vooral wanneer het gaat om
zware en langdurige zieken.

Bij de artikelsgewijze bespreking
werden nog een aantal min of meer
concrete vragen gesteld over de ver-
mindering van bepaalde begrotings-
kosten, terwijl bepaalde leden aan-
drongen op een specifieke regeling
en financiering voor de zogenaamde
wijkgezondheidscentra. Zij stelden
dat de leefbaarheid van deze centra
ernstig wordt bedreigd.

De artikelen en de secties die ver-
band houden met de gezondheids-
zorg werden dan door de Commissie
goedgekeurd met acht stemmen te-
gen drie.

Tot zo ver het verslag van de bespre-
king van de begroting voor Welzijn
en Gezondheid in de Commissie.

Mijnheer de Voorzitter, als u mij toe-
staat zou ik aan dit verslag nog een
persoonlijke noot willen koppelen. Ik
zou immers kort enkele bedenkingen
willen formuleren over twee onder-
werpen waarover in de Commissie
reeds vrij uitgebreid werd gedeba-
teerd : enerzijds de rationalisering
van de ziekenhuissector, anderzijds
de dopingcontrole in de sport.

Sinds de bespreking in de Commissie
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Van Hecke

is er hierover al heel wat te doen
geweest, zodat ik mij wil beperken
tot de meest recente ontwikkelingen
ter zake.

Wat de ziekenhuissector betreft, zou
ik vooraf willen stellen dat bij de be-
spreking van het begrotingsluik ge-
zondheidszorg alvast één zaak mani-
fest tot uiting is gekomen, met name
de totaal onlogische en - ik durf zeg-
gen onredelijke - bevoegdheidsver-
deling op het vlak van de intramurale
gezondheidszorg.

Het bepalen van de erkenningsnor-
men is een nationale aangelegenheid,
de uitvoering ervan behoort tot de
taak van de Gemeenschappen. An-
ders uitgedrukt : de Gemeenschaps-
minister voor Welzijn en Gezondheid
wikt, maar de nationale Minister be-
schikt.

Een dergelijke situatie is werkelijk
onhoudbaar, ook al bestaat er een
protocol tussen de twee beleids-
verantwoordelijken, en ik hoop dat
daar ook heel snel verandering in
komt.

Ik kan mij politiek volledig inschrij-
ven in het rationaliseringsbeleid dat
met betrekking tot de ziekenhuizen
thans op nationaal vlak wordt ge-
voerd.

Het ziekenhuiswezen heeft de voor-
bije decennia immers een spectacu-
laire ontwikkeling gekend. Alleen
reeds tussen 1971 en 1982 zijn er niet
minder dan 18.000 ziekenhuisbedden
bijgekomen. Dat is een stijging met
36 procent. Dit is uiteraard niet zon-
der gevolgen gebleven voor de ziek-
teverzekering. De uitgaven voor zie-
kenhuisopneming zijn gestegen van
6,2  miljard frank in’ 1968 tot 69 mil-
jard frank in 1984. Deze kostenexplo-
sie in de ziekenhuissector had tot ge-
volg dat de financiële mogelijkheden
om alternatieve verzorgingsvormen
te stimuleren uiterst beperkt waren.

Ik wil hier niet verder op ingaan om-
dat het vooral nog een nationale ma-
terie betreft. Maar er is toch één zaak
die mij van het hart moet. En dat is
de paradoxale houding die vandaag
door sommigen binnen de meerder-
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heid wordt aangenomen tegenover
de nieuwe erkenningsnormen met
het oog op de vermindering van het
aantal ziekenhuizen. Het is onbegrij-
pelijk dat men hier tegelijk koud en
warm gaat blazen. Aan de ene kant
wordt voortdurend aangdrongen op
steeds meer besparingen en rationali-
seringen in de sociale sector. Aan de
andere kant schreeuwt men moord
en brand wanneer een Minister de
moed heeft om een soort shockthera-
pie toe te passen, die moet leiden tot
een herstructurering en een vermin-
dering van het aantal ziekenhuisbed-
den.

De bepaling van de minimale bed-
dencapaciteit op 150 is perfect te ver-
antwoorden, en het is onjuist te be-
weren dat deze nieuwe minimum-
norm zou leiden tot het verdwijnen
van 103 ziekenhuizen. De meesten
ervan kunnen zich immers hergroe-
peren of kunnen fusioneren en er be-
staat nog altijd de mogelijkheid een
afwijking te vragen die door de Ge-
meenschapsminister desgevallend
kan worden toegestaan.

Wel zou ik er bij deze gelegenheid
willen op aandringen dat de nieuwe
erkenningsnormen, vooral in den be-
ginne, zo soepel mogelijk worden
toegepast.

Heel concreet meen ik dat de datum
van 31 mei 1987 die normaal de vrij-
willige fase van de ziekenhuisbedde-
nafbouw afsluit en die ook de eindda-
turn is voor het indienen van de indi-
viduele toekomstopties van de zie-
kenhuizen met minimum enkele
maanden zou worden verdaagd.

Bovendien dient alles in het werk ge-
steld te worden om het verlies aan
arbeidsplaatsen in de intramurale
sector maximaal te compenseren, via
het protocol dat ter zake door de na-
tionale Regering en de Vlaamse Exe-
cutieve zal worden gesloten. Ik wil
ook graag beklemtonen dat de evolu-
tie naar grotere ziekenhuizen in geen
geval mag leiden tot mastodonten,
die alles behalve een menselijk ka-
rakter vertonen. In die zin pleit ik
ervoor dat naast de minimumnormen
nu ook snel maximumnormen zou-
den worden bepaald.

Tot zover de ziekenhuissector. Mijn
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collega’s Smitt, Deneir en Van Nieu-
wenhuyze zullen hier straks trouwens
nog verder op ingaan.

Tenslotte zou ik nog enkele woorden
willen zeggen over de dopingcontrole
in de sport, die de voorbije weken
heel wat stof heeft doen opwaaien.

Sinds enkele weken worden er op ba-
sis van de nieuwe reglementering van
de Vlaamse Executieve heel wat con-
troles gehouden in diverse sporttak-
ken zoals atletiek, basketbal, volley-
bal, voetbal, handbal en wielrennen.
Daarnaast behoudt ook het parket
het initiatiefrecht, terwijl de sportfe-
deraties op hun beurt verder doping-
controles kunnen laten uitoefenen.

Ik heb reeds bij herhaling aangedron-
gen op een coördinatie in het optre-
den van deze organen. Het gaat im-
mers niet op dat iedereen putjes blijft
graven in zijn eigen tuin, wat vroeg
of laat kan leiden tot de lachwekken-
de situatie dat de drie instanties tege-
lijkertijd ergens ten tonele verschij-
nen.

Op dat vlak blijkt er de jongste tijd
echter aardig wat mis te lopen. Voor-
al dan in het wielrennen, waar de
Belgische Wielrennersbond blijkbaar
een eigen dopingkoers wil gaan va-
ren. De heer De Vuyst verklaarde
immers onomwonden dat de BWB
volledig onafhankelijk van de mon-
sternames door het Ministerie of het
parket, verder controles zal laten uit-
oefenen.

Volgens de BWB is deze houding in-
gegeven door de procedurefouten die
worden begaan door de dokters, die
optreden in opdracht van het Minis-
terie. De dokters zouden niet aanwe-
zig zijn op de juiste plaats, ze zouden
niet over correcte lijsten beschikken,
de monsters zouden niet verzegeld
zijn enzovoort.

Ik had van de Minister graag verno-
men in welke mate deze kritieken
enige grondslag hebben. Persoonlijk
ben ik van oordeel dat de Belgische
Wielrennersbond slecht geplaatst is
om een oordeel te vellen over de
doelmatigheid van de dopingbestrij-
ding. Het BWB-labo  te Luik levert .
immers bijna uitsluitend negatieve
resultaten af.
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V a n  H e c k e vaste regels worden opgesteld.

Wat het wielrennen betreft, werden
in 1965, 25 procent positieve resulta-
ten gevonden. Dit percentage daalde
geleidelijk in 1970 tot 4 procent, in
1984 zelfs tot 2 procent, terwijl zoveel
indicaties erop wijzen dat de doping-
praktijken de jongste jaren sterk zijn
toegenomen.

Tot besluit zou ik de Minister nog
enkele concrete vragen willen stellen.

Ten eerste, hoeveel controles werden
sinds het invoeren van het nieuwe
reglement door uw departement
reeds verricht ?

Ten tweede, worden de monsters ook
onderzocht op het gebruik van ana-
bolica ?

Ten derde, beschikt de Minister
reeds over resultaten van deze onder-
zoeken ?

En last, but certainly not least, welke
maatregelen overweegt de Minister
om desgevallend ook het voorschrijf-
gedrag van de artsen te beïnvloed-
en ? Want al zijn in de eerste plaats
de sportlui  zelf verantwoordelijk, dat
belet niet dat moet gewezen worden
op de schandelijke medeplichtigheid
van misdadige zogenaamde verzor-
gers-trainers en gewetenloze artsen
en apothekers.

Het lijkt mij dan ook aangewezen
dat, in het kader van de preventieve
informatiecampagne die door u werd
opgezet, de nodige aandacht wordt
besteed aan het sensibiliseren van
artsen, die betrokken zijn bij het be-
geleiden van sportbeoefenaars.

het belang van eenieder die echt
houdt van de sport. Applaus bij de
CVP)

De Voorzitter : De heer Hancké
heeft het woord.

De heer L. Hancké (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, ik had mij
graag even tot u gericht met het ver-
zoek zo vriendelijk te zijn in de toe-
komst na te gaan of de bespreking
van de twee begrotingen die wij van-
daag behandelen toch niet opnieuw
zou kunnen worden gesplitst. De kre-
dieten die door deze twee departe-
menten worden in beslag genomen
bedragen ruim één vierde van de to-
tale begroting en er zijn in feite te
weinig raakpunten tussen de nogal
sterk gestructureerde sector van de
gezondheidszorg en de aanzienlijk
minder gestructureerde sector van de
welzijnszorg.

Wij hebben allen de ervaring dat bij
gebrek aan tijd onze uiteenzettingen
te bondig moeten zijn, waardoor wij
niet de kans hebben al onze funda-
mentele opmerkingen te maken.

Ik verzoek u mijn voorstel betreffen-
de de organisatie van onze begro-
tingsdebatten in de toekomst te over-
wegen.

Anderzijds, ofschoon tussen de Mi-
nister en mezelf een grote afstand
blijft bestaan in verband met het nut
en de ontwikkeling van de verzuiling
in deze sector, acteer ik haar verkla-
ring dat ze een bijdrage wil leveren
tot ontzuiling via bij voorbeeld de
provinciale welzijnscommissies, die
nu wat meer armslag krijgen, en dat
tot dusver mijn vrees inzake verzui-
ling bij de bouw van bejaardenvoor-
zieningen nog niet bewaarheid werd.
Of het hier echter om een fundamen-
tele beleidswijziging gaat, moet ik
nog afwachten. In andere welzijns-
sectoren, zoals bij jeugdbeleid, het
gehandicapten- en bejaardenbeleid
merk ik van die tegenbeweging ech-
ter nog niets en de Minister weet hoe
zwaar ik en mijn fractie daaraan til.

Verder pleit ik opnieuw voor meer
forfaitaire regelingen. Minister Poul-
let van de Franstalige Gemeenschap
is inmiddels al afgestapt van de dag-
prijsberekening, in een ontstellende
variëteit aanwezig in het Fonds 81.
Er zijn daar niet minder dan 400 ver-
schillende dagprijzen in opgenomen.
Het verdient aanbeveling eveneens
die weg op te gaan. Wel stel ik met
genoegen vast dat inzake het migran-
tenbeleid onze amendementen van
verleden jaar - dat is overigens ook
het oordeel van de heer Dhoore -
nu grotendeels in de begroting wer-
den verwerkt, al is het evident dat

Wat nu de begroting welzijnszorg be-
treft, waarmede ik mijn betoog wil
beginnen, wens ik de volgende op-
merkingen te maken.

Mijnheer de Minister, wij weten dat
onze bekommernis voor het sterker
om zich heen grijpend dopingver-
schijnsel, ook de uwe is. Wij rekenen
er dan ook op dat u de nodige cordi-
natie zal tot stand brengen tussen de
controlerende organen en een ge-
stroomlijnde en onaanvechtbare pro-
cedure zal uitwerken, zodat de nieu-
we reglementering geen maat voor
niets wordt.

Laat ons hopen dat uw kordate aan-
pak er moge toe bijdragen dat de do-
pingkwaal wordt uitgeroeid, in het
belang van de sportbeoefenaars en in

We stellen met genoegen vast dat ge-
leidelijk en in een voor uitbreiding
vatbare mate wat rekening wordt ge-
houden met de opmerkingen die we
vroeger stelselmatig maakten. Zo ac-
teer ik dat werk wordt gemaakt van
verdere reglementering, waardoor én
de eenvormigheid en coherentie, én
de controlemogelijkheden worden
vergroot. Toch zijn er nog belangrij-
ke posten, waar dergelijke reglemen-
tering niet bestaat : ik denk aan de
JIAC’s  en de OCJ’s, evenals aan
nieuwe posten in de begroting: het
krediet van 2 miljoen voor migran-
tenvrouwen, ondersteuning van ge-
meentelijke initiatieven voor migran-
ten, evenals het krediet van 1,5  mil-
joen voor de politieke begroting, op
basis van de opgedane ervaring, voor
de toekenning van deze kredieten

zulks slechts als een
worden beschouwd.

eerste stap kan

Ik erken, zoals vorige jaren, dat de
Minister blijk geeft van een dynami-
sche aanpak, al zijn we het met een
aantal oriënteringen oneens, onder
meer in verband met de door haar
aan de OCMW’s toebedachte rol in
deze crisistijd. Anderzijds moet er-
aan herinnerd worden dat ook deze
bestuursperiode snel vordert en dat
we nog altijd wachtende zijn op het
ontwerp van decreet op de minder-
validen - en dat schijnt nu inder-
daad een lang epos te worden - op
de omzetting in de praktijk van het
HOME-rapport op de bejaarden-
hulp, terwijl ook de uitvoeringsbe-
sluiten op het decreet op de jeugdbe-
scherming  nog moeten uitgevaardigd
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worden, wat ook de oorzaak daarvan
is. Ook het verslaafdenbeleid wacht
nog op een voorbereidende studie.

Een verdere algemene overweging :
dat decreten niet alles oplossen,
wordt in deze begroting ook aange-
toond. Amper twee jaar na het de-
creet op de bejaardenzorg van 5
maart 1985, wordt nu plots een nieu-
we voorziening ontdekt, die niet eens
was vermeld in het decreet, met na-
me de dagcentra. Het is evident dat
het hier om een budgettaire osmose
tussen het nationaal en het gemeen-‘
schapsniveau gaat, die echter de in-
druk niet wegneemt dat er nog wel
eens geïmproviseerd wordt.

In deze begroting worden wat nieuwe
accenten duidelijk: voor de bejaar-
den de dagcentra en het personena-
larm, voor de migranten wat meer
financiële middelen en wat nieuwe
posten, terwijl eigenlijk voor het
eerst de zorg voor drugverslaafden
en de ontwikkeling van het vrijwilli-
gerswerk aan bod komen.

Ik moge als Voorzitter van de Com-
missie ook de heer Van Hecke dan-
ken voor zijn verslag en de leden
voor de uitvoerige discussies die we
hebben gevoerd. Ik dank ook de bei-
de Ministers voor de toelichtingen,
waarvan enkele in bijlage werden op-
genomen.

Ik overloop enkele knelpunten in de-
ze begroting, met uitzondering van
de minder-validen wat door collega
Deweirdt zal worden behandeld.

In de sector gezinsaangelegenheden
wens ik drie punten naar voren te
brengen.

Ik herhaal mijn pleidooi voor een
aangepaste subsidiëring voor het
Centrum voor Bevolkings- en Ge-
zinsstudies en neem er akte van dat
zulks kan gebeuren in het bijblad. Ik
moge erop wijzen dat deze instelling
sedert 1962 in feite het enige perma-
nente studiebureau is waarover de
Minister beschikt en waarvan de stu-
dies, talrijk en gedegen, een interna-
tionale faam genieten. Ik denk dat
het niet opgaat de subsidiëring in
functie te stellen van de door de Mi-
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nister gewenste studies. Het gaat er
in feite om het Centrum in staat te
stellen zijn brede opdracht, die ook
wetenschappelijk is en in die mate
niet altijd direct beleidsgebonden, te
realiseren.

Wat de diensten voor gezinshulp be-
treft, is het nodig ook de niet-zuilge-
bonden initiatieven inzake kraam-
zorg - een stuk of vijf in Vlaanderen
- te subsidiëren en hun leefbaarheid
te waarborgen. Overigens is het een
misvatting te geloven dat deze initia-
tieven de thuisbevalling propageren,
en persoonlijk meen ik dat dit niet
moet aangemoedigd worden, zoals
uit onze hearing inzake kindersterfte
ten overvloede is gebleken. Maar het
gaat hier om gelijkaardige initiatie-
ven als degene die nu wel gesubi-
sieerd worden. Ik zie geen reden om
een uitzondering te maken en vraag
de reglementering op hen toepasse-
lijk te maken.

Kind en Geweld is in deze begroting
een zachte dood gestorven en heeft
nu binnen de instelling Kind en Gezin
een nieuwe structuur gekregen. Laat
me toe te betreuren dat de beslissing
inzake deze provinciale platforms ge-
troffen is via een besluit van de Exe-
cutieve, terwijl nochtans een voorstel
van decreet kans had gegeven op een
goed debat in de Commissie. Ik stel
overigens twee vragen : denkt de Mi-
nister dat een krediet van zes miljoen
per Centrum voldoende is voor een
behoorlijke 24 op 24 uur-werking , als
men weet dat een continudienst bijna
6 maal zoveel kost als een dagdienst
en het bovendien de bedoeling is een
multidisciplinaire werking uit de bou-
wen ?

Ten tweede : over de grondvraag of
de leiding van zulk Centrum moet
toevertrouwd worden aan een arts,
spreek ik me niet uit - ik heb daar
een tegenovergestelde mening over
- maar de Minister moet wel aan-
dacht hebben voor het argument dat
een oplossing moet gevonden worden
voor het probleem van het beroeps-
geheim, zoals ik haar overigens al
heb voorgehouden, tijdens de be-
spreking van de Commissie.

In de sectie maatschappelijk welzijn
noteer ik met genoegen dat de kre-
dieten daar de grootste toename te
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zien geven.

Ook hier releveer ik enkele knelpun-
ten.

Er is een lichte verhoging voor de
JIAC’s  en OCJ’s.  Denkt de Minister
dat de verhoging voldoende is om het
verhoogd aantal instellingen te subsi-
diëren ? En wanneer krijgen we daar
een reglementering ? Hoe zit het met
de toegang van deze instellingen tot
het Interdepartementeel Fonds ?

Wat betreft Tele-onthaal, kent u mijn
bezwaar tegen het subsidiëringsstel-
sel. Ik herhaal mijn pleidooi voor een
forfaitaire regeling, die ook oog heeft
voor de inmiddels ontstane categoria-
le telefoons.

Voor de thuislozen bestaat dergelijke
forfaitaire regeling, maar ze functio-
neert slecht. De reële personeelslast
wordt niet in aanmerking genomen:
er wordt 715.000 voor een verant-
woordelijke en 590.000 F per jaar
voor een hulpkracht toegekend,
maar die bedragen houden geen re-
kening met anciënniteit. Dat plaatst
deze instellingen onder zware finan-
ciële druk en heeft tot gevolg dat er-
varing daar wordt bestraft. Een goe-
de forfaitaire regeling bestaat uit een
enveloppe, waarin de personeelslast
op reële basis wordt berekend, en
waarin verder voor huisvesting en
werkingskosten een bedrag wordt
toegekend. De tegenstelling met de
regeling inzake Tele-Onthaal is hier
wel flagrant.

Wat de migrantenwerking betreft, is
er een belangrijke stijging van 28,l
naar 35,7  miljoen, maar zoals verle-
den jaar al werd aangestipt, dat be-
drag is zowat de helft van wat de stad
Deventer jaarlijks aan migrantenzorg
besteedt. Ondanks de verhoging, is
het evident dat een andere en krach-
tiger aanpak vereist is. Want het mi-
grantenprobleem blijft een grote uit-
daging, die onvoldoende beantwoord
wordt met de huidige middelen. Al
te veel wordt nu doorgeschoven naar
plaatselijke besturen, en alhoewel nu
voor het eerst voor hen in een toelage
van twee miljoen is voorzien, kan
zulks slechts worden beschouwd als
een eerste schuchtere stap, die nog
door vele andere zal moeten gevolgd
worden. Zo kan verder worden aan-
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gestipt dat het krediet van 2,9  mil-
joen voor onderricht aan migranten
ver beneden de subsidiëringsregle-
mentering blijft. Als die zou worden
toegepast, is 8 miljoen vereist. De
welgekomen stijging zal dus de vol-
gende jaren moeten verdergaan.
Toch vragen we dat over het migran-
tenprobleem een beleidsnota zou
worden opgesteld waarin de be-
voegdheden zouden worden afgeba-
kend.

Wat de woonwagenterreinen betreft,
hoop ik dat de Minister wil ingaan
op de suggesties, die ik haar heb
voorgelegd ter gelegenheid van mijn
interpellatie ter zake enkele weken
geleden.

Het nieuwe krediet van anderhalf
miljoen voor de politieke vluchtelin-
gen, dat ik toejuich, doet echter de
vraag rijzen naar de coördinatie met
het nationaal beleid ter zake. Sedert
8 november is de opvang van politie-
ke vluchtelingen in feite opnieuw een
nationale materie geworden, dit in
tegenstelling met de bepalingen ter

De heer J. Van Hecke (CVP),  ver-
slaggever over de begrotingsmateries
Welzijn en Gezondheid

zake van de wet van 8 augustus 1980.
De vluchtelingen worden onderge-
bracht in het Klein Kasteeltje, waar
zij wachten op de afwikkeling van de
ontvankelijkheidsprocedure. Dit ge-
beurt op kosten van de nationale ge-
meenschap. Daarna worden zij over
het land verspreid en vallen ze ten
laste van de OCMW’s die hun kosten
evenwel kunnen verhalen op de na-
tionale Regering. Ik vraag mij dan
ook af waartoe deze post van ander-
half miljoen op de begroting dient.
Moeten wij hierin misschien een aan-
zet zien tot verwezenlijking van de
voorstellen van de Vlaamse Vereni-
ging voor Onthaaltehuizen ? Ik zou
dit begroeten maar ik hoop dat de
Minister ter zake toelichtingen kan
verstrekken.

Voor de therapeutische gemeen-
schappen wordt een krediet van 30
miljoen ingeschreven. Wij zouden ge-
neigd zijn daarin het begin te zien
van een gemeenschapsbeleid ter zake
maar in feite gaat het om een overhe-
veling van kredieten. Het krediet is
bestemd voor twee instellingen die
tot dusver via Fonds 81 werden be-
toelaagd, met name De Kiem en De
Sleutel. Er zijn overigens nog andere
therapeutische gemeenschappen die
binnen de psychiatrie, en dus binnen
de wet op de ziekenhuizen, worden
gesubsidieerd. Ik denk onder meer
aan Rustenburg in Brugge en aan
twee afdelingen in Kortenberg en Lo-
venjoel.  Andere therapeutische ge-
meenschappen zijn erkend door het
RIZIV. Het gaat om Solbosch, Ka-
tharsis, T’sedes in Ekeren en Aurora
in Korbeek-Lo. Drie andere centra,
namelijk Passage 144, Oasis en De
Purperen Deur zijn nergens erkend
en krijgen geen subsidie. Bovendien
hebben twee drugvrije centra, De
Sleutel en De Spiegel, onlangs de cri-
siscentra De Ark in Gent en Adic in
Antwerpen geopend waarvoor ande-
re subsidiebronnen werden aange-
boord. Kortom : anarchie is hier
troef en de inschrijving van het kre-
diet is, zoals ik reeds heb gezegd,
slecht een overheveling. Wij dringen
erop aan dat hier klaarheid wordt ge-
schapen en dat ernstig werk wordt
gemaakt van drugpreventie en thera-
pie. Ik weet dat een studie onderweg
is. Ik ontving deze morgen overigens

het tijdschrift van De Sleutel waarin
een interview met de onderzoekers is
opgenomen. Ik hoop dat in de vol-
gende begroting de neerslag kan wor-
den gevonden van een volwaardig be-
leid in deze sector. Op het ogenblik
is daarvan nog geen sprake. Er zal
daarbij ook eens grondig moeten
worden uitgezocht, mevrouw de Mi-
nister, in welke sector deze centra in
feite thuishoren want ook dat is, zo-
als uit onze schets blijkt, nu helemaal
onduidelijk .

Wat het bejaardenbeleid betreft, no-
teren we de kredieten voor de toela-
gen aan dagcentra en personenalarm.
De uiteenlopende bedragen voor de
privé-diensten, die met het leeuwe-
aandeel gaan lopen, en voor de open-
bare besturen verontrusten ons. Op-
nieuw zien we hierin een verzuilings-
tendens die we betreuren. We hoop-
ten dat nieuwe initiatieven een open
karakter zouden krijgen. Fundamen-
teel denken we dat dit een verkeerde
oriëntering is. Ik verwijs.naar wat in
theorie gebeurt in de ziekenhuissec-
tor. In onze samenleving zijn er te-
gengestelde bewegingen.

Wat de jeugdzorg betreft, hopen wij
dat de uitvoeringsbesluiten kunnen
worden uitgevaardigd. Wij vragen
ons echter af waarom het krediet
voor de gerechtelijke bescherming
voor de minderjarigen, waarvoor in
1986 een bijkrediet van 300 miljoen
werd gevraagd, wat slechts moeizaam
werd toegekend, met ruim 50 miljoen
daalt. Stellen we ons aldus niet bloot
aan een forse kredietverhoging op
het bijblad ?

Deze begroting volgt fundamenteel
dezelfde lijnen hoewel er enkele ver-
heugende vernieuwingen werden in-
gebouwd. Wij erkennen de dynami-
sche aanpak van de Minister. Wij
kunnen echter onze goedkeuring niet
geven voor deze begroting.

In verband met de sector gezond-
heid, heb ik enkele opmerkingen in
verband met AIDS. Ik wens erop te
wijzen dat de verspreiding van deze
ziekte volgens de jongste gegevens
bijzonder snel verloopt. Er kan wor-
den gesproken over een epidemie. Er
zijn geen risicogroepen meer vermits
de uitbreiding van AIDS naar de he-
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terosexuele groepen in vrijwel alle
landen is vastgesteld. De hele bevol-
king loopt dus gevaar. Ik zal er bij
gelegenheid op terugkomen.

Hoe worden de campagnes inzake
voorlichting van de bevolking ge-
voerd ? Hoe is de verdeling tussen
het nationale en het gemeenschapsni-
veau ?

Mijneer  de Minister, ik verzoek u er
bij de nationale Regering op aan te
dringen opdat een aantal van de
voorzieningen in verband met de
contraceptiva uit de geneesmiddelen-
wet worden gehaald zodat deze mid-
delen sneller ter beschikking kunnen
worden gesteld.

Voor het overige beperk ik mij inza-
ke de gezondheid tot de ziekenhui-
zen.

De Gemeenschapsminister staat voor
de opdracht de volgende weken en
maanden uitvoering te geven aan het
koninklijk besluit van 8 december
1986 dat de ziekenhuiskaart van Bel-
gië, en dus van Vlaanderen, grondig
zal wijzigen. Dat besluit is ingegeven
uit budgettaire oogmerken en maakt
iedereen, in welke sector hij zich ook
bevindt, erg ongerust. Ik vraag me
overigens af of de soep wel zo heet
zal worden gegeten als ze nu wordt
opgediend, te oordelen naar de enor-
me deining in Caritas en de christelij-
ke mutualiteiten. Om het kort te stel-
len : in drie fasen moeten tegen het
jaar 2000 zowat 20.000 acute bedden
verdwijnen : in een eerste fase door
de sluiting van ziekenhuizen, die niet
aan de norm van 150 bedden, drie
diensten, vier functies en medische
permanentie beantwoorden - wat
ten minste 6.000 bedden in twee jaar
moet opleveren ; vervolgens door,
wat ik noem, het zwaard van Damo-
cles van de bezettingsgraad en de lig-
duur, die later voor een verdere ,,sa-
nering” zorg moeten dragen ; en ten-
slotte door de uitvoering van het
plan-Groot, dat nieuwe maatregelen
in het vooruitzicht stelt. Geeft men
zich rekenschap van wat ons daar te
wachten staat wat het verlies van
werkgelegenheid - want één bed is
één werkgelegenheid - betreft.

Over de wenselijkheid van die opera-
tie wil ik niet uitweiden, omdat dit
hier niet aan de orde staat. Wel kan
hier over de uitvoering worden ge-
sproken. Daarbij deze bedenkingen :

ten eerste, de ingreep op zichzelf is
zo zwaar dat dit al de ontstane dei-
ning verklaart, maar de scherpte en
de felheid komen helaas voort uit het
verzuild en opgedeeld karakter van
ons ziekenhuiswezen. Het ligt voor
de hand dat de operatie aanzienlijk
bemoeilijkt wordt door de opsplitsing
in twee netten, die zich elk afvragen
wie de rekening in hoofdzaak zal be-
talen. Alles zal afhangen van de wijze
van uitvoering.

Ten tweede, ik beklemtoon dat ik
daar niet gerust in ben. Dat de ope-
ratie wordt gelanceerd door een na-
tionaal CVP-Minister en wordt uitge-
voerd door een CVP-Gemeenschaps-
minister, is helaas een droevig toeval,
wat tot grote voorzichtigheid noopt
en in vele milieus wantrouwen op-
roept.

Mag ik er op wijzen dat vorige maan-
dag in ,,De Standaard” dokter De
Brabanter, in verband met de verzui-
ling onder meer releveert : ,,Dokter
De Brabanter signaleert de druk van
de Leuvense universiteit op de be-
noeming van artsen door ziekenhui-
zen. Het ziekenhuisbeleid van Minis-
ter Dehaene zal ertoe leiden dat de
OCMW’s tegenover de particuliere
katholieke sector het onderspit del-
ven. Het pluralisme wordt een zware
opgave als straks iedereen in een ka-
tholiek bed ligt. Het katholieke zie-
kenhuis krijgt een zeer wijd publiek
en een zeer wijde staf en maakt zich,
zoals het onderwijs, zorgen over het
behoud van zijn katholiciteit. Dokter
De Brabanter weet dat men poogt
artsen er per contract toe te verbin-
den mee te werken aan de instand-
houding hiervan”. Hij spreekt in dit
verband ook over de thuisgezond-
heidszorg waarover ik een interpella-
tie heb aangekondigd. En verder, als
besluit : ,,Dokter De Brabanter stelt,
ook vast dat geen enkele politicus
zich los kan maken als het om de
grote belangen van de zuilen gaat.
De zuilen rijzen hoog op. Daarboven
ligt geen consensus van ontzuiling
waaraan men zich zou kunnen op-

trekken”. Tot daar dokter De Bra-
banter,  niet de grote revolutionair
zoals u weet, in verband met de
maatregelen van Minister Dehaene
voor de ziekenhuizen.

De Minister zal zich wel bewust zijn
van de deining en de onrust. Ik weet
niet of ter zake altijd voldoende tact-
vol wordt opgetreden. Zo zou moe-
ten worden vermeden dat het kabinet
zich opwerpt als bemiddelaar tussen
privé-ziekenhuizen om deze tot over-
eenstemming te brengen over fusies
en hergroeperingen, de openbare zie-
kenhuizen aan hun lot overlatend.
Zo zou moeten worden vermeden dat
de Minister een openbaar ziekenhuis
als dat van Boom, bestraft dat 179
bedden telt waarvan 30 V-bedden -
toevallig tellen deze plots niet meer
mee hoewel zij de meerderheid vor-
men in de openbare sector - waar-
door het ziekenhuis terugvalt op 149
bedden, net onder de norm van 150
bedden, weigert in te gaan op de aan-
vraag voor één bijkomend bed, dat
dit ziekenhuis buiten de gevarenzone
zou brengen.

Wanneer gesproken wordt over een
billijke verdeling, zoals in het proto-
col tussen de nationale en de Ge-
meenschapsminister, hoop ik dat het
om een andere billijke verdeling gaat
dan deze die in acht werd genomen
in de jaren 1960 tot 1970 bij de op-
bouw van de ziekenhuisbedden. De
Minister mag niet vergeten dat 50
jaar geleden, waarover ik de cijfers
heb gevonden in het dikke boek dat
het Plan van de Arbeid is, er 4.200
privé-bedden waren en 13.500 open-
bare wat een verhouding betekent
van 25/75.  U weet wat die verhouding
inmiddels is geworden : ongeveer 631
64 tegen 36/37  nu nog voor de open-
bare sector die dus in feite meer dan
gehalveerd is.

Minister J. Lenssens : Dit bewijst -
en u verwijt mij dat niet - dat er een
verschil in dynamiek heeft bestaan
tussen de vrije en de openbare sector.
Er hebben mischien  nog andere fac-
toren meegespeeld, maar u geeft al-
leszins één van de elementen aan die
tegelijk een verklaring zijn voor het
door u sociologisch vastgestelde feit.

De heer L. Hancké : Mijnheer de

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 23
26 maart 1987 Begrotingsontwerpen 799



Hancké

Minister, ik wil met u bijzonder graag
in de clinch gaan over dit feit, al zal
de tijd mij daarvoor ontbreken. Sta
mij evenwel toe u te zeggen dat de
verzuiling, zoals ze is opgebouwd, in-
derdaad het resultaat is van een grote
dynamiek binnen de privé-sector,
maar op basis van de middelen die
door de Gemeenschap ter beschik-
king zijn gesteld.

Mevrouw N. Maes : Zeer juist.

De heer L. Hancké : U mag niet ver-
geten dat ieder ziekenhuisbed en ie-
der ziekenhuis volledig door de Ge-
meenschap worden betaald, zelfs
wanneer het om een privé-bed gaat,
want wij betalen 60 procent van de
investeringskosten en de overige 40
procent van het eigen aandeel kan
worden verrekend in de ligdagprijs
die wij dus allemaal dragen via het
RIZIV. Er is daar dus een collectivi-
satie van de uitgaven maar een priva-
tisering van het beheer. Bovendien
wijs ik nog op twee andere elemen-
ten. Ten eerste, er is een tijd geweest
waarin een eigen katholiek net kon
beantwoorden aan de preconciliaire
proselytische opvattingen. Ik heb dat
ooit als anecdote meegegeven, want
ik heb het zelf meegemaakt, toen
voor mij werd gebeden als ketter om-
dat ik als jonge man in een katholiek
ziekenhuis werd opgenomen. Die tijd
is nu gelukking voorbij en is er filoso-
fisch en ideologisch respect voor de
opvattingen van de patiënt. Dat bete-
kent evenwel dat een stuk van het
proselytisme, dat aanvankelijk een
rechtvaardiging heeft gevormd voor
dat katholiek net, is weggevallen.

Tweede element : er wordt nogal dik-
wijls geschermd met de vrijheid van
de keuze van de patiënt, ofwel een
openbaar ziekenhuis, ofwel een
privé-ziekenhuis. Mijnheer de Minis-
ter, u bent voldoende thuis in de ge-
zondheidszorg om te weten dat de
patiënt slechts in één fase de vrije
keuze heeft, namelijk op het ogen-
blik dat hij zich de toegang verzekert
tot de gezondheidszorg wanneer hij
zich aanmeldt bij zijn huisarts. Dan
verkeert hij inderdaad in een fase van
vrije keuze. Maar vanaf dat ogenblik
verdwijnt die vrije keuze want dan

wordt hij door de hulpverleners zelf
doorverwezen. Het is een vals argu-
ment in dat verband te spreken over
de vrije keuze van de patiënt inzake
ziekenhuizen, want het is de specia-
list en de huisarts die daarover beslis-
sen.

Mijnheer de Minister, inzake het pro-
ces van afbouw van de ziekenhuis-
bedden zou ik in principe zeggen dat
het redelijk is dat de twee netten nu
maar eens moeten inleveren in de
mate waarin zij de programmatienor-
men hebben overschreden. Het is
niet moeilijk die rekening te maken.
Maar als het daarentegen de bedoe-
ling is met het verleden geen reke-
ning te houden, moet ik u waarschu-
wen dat wij dit dossier met uiterste
scherpzinnigheid zullen blijven vol-
gen en dat wij niet kunnen en zullen
dulden dat van deze gelegenheid ge-
bruik zou worden gemaakt om de
openbare sector te ontmantelen. U
moet begrijpen, Mijnheer de Minis-
ter, dat dit een cruciaal ogenblik is
in de geschiedenis van ons zieken-
huiswezen. In het koninklijk besluit
zijn thans openingen gemaakt op
zuiloverschrijdende initiatieven via
de hergroeperingen en de fusies. Ik
denk dat u die gelegenheid moet aan-
grijpen en in de hand moet werken.
Ik vraag u dus aandachtig te zijn voor
deze woorden die ik met de grootste
vriendelijkheid uitspreek : tracht,
waar u kunt, de samenwerking onder
de netten aan te moedigen. Als van
de beddenvermindering een partisa-
ne onderneming wordt gemaakt,
opent u - en u zult de beeldspraak
wel begrijpen - de doos van Pando-
ra. Wij hebben de trein van de ont-
zuiling in de jaren van de beddenop-
bouw, in de jaren zestig, toen heel
Europa die weg opging, gemist. Ik
hoop dat we de trein vandaag op-
nieuw niet laten voorbijrijden nu we
verplicht zijn tot beddenverminde-
ring over te gaan. Dat zou niet alleen
rampzalig zijn voor het ziekenhuis-
wezen, maar ook voor Vlaanderen
en zijn leefklimaat. (Applaus bij de
SP)

De Voorzitter : De heer Vanhoren-
beek heeft het woord.

De heer L. Vanhorenbeek (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, onze

fractie zal de spreektijd verdelen over
twee sprekers. Collega Valkeniers zal
het gezondheidsbeleid van Minister
Lenssens bespreken en ik zelf zal het
hebben over het welzijnsbeleid waar-
voor Minister Steyaert bevoegd is.

In tegenstelling tot de fikse stijging
met 9,8  procent van de vorige begro-
ting van 1986, waar de stijging vooral
was terug te vinden in een extra-in-
vesteringsprogramma van 1 ,l miljard
frank onder meer in de bejaardensec-
tor, is het stijgingspercentage van ‘87
heel wat matiger, namelijk slechts 3,2
procent. Ten opzichte van de totale
Vlaamse begroting is echter een lich-
te daling van 20,8  procent naar 19,8
procent, -1 dus, waar te nemen, zo-
dat we rustig van een nul-groei kun-
nen spreken. Wat echter niet bete-
kent dat alles bij het oude blijft, want
mevrouw de Minister heeft enkele
nieuwe initiatieven ingebouwd, waar
we straks wat dieper zullen op in-
gaan.

Bij een bespreking van de begroting
van de Vlaamse Gemeenschap blij-
ven wij betreuren hoe klein onze au-
tonomie wel is en hoe groot de be-
voogding door het nationale niveau.
De betutteling van onze Vlaamse Ex-
cellenties door de nationale Ministers
en Staatssecretarissen Gol, Dehaene,
Hansenne, Smet, Demeester, tart
soms alle verbeelding en staat vooral
een zindelijk beheer in de weg.
Schrijnend voorbeeld hiervan is de
luttele 1,5  miljoen, die op onze be-
groting werd uitgetrokken, voor de
opvang van politieke vluchtelingen.
Zal u, mevrouw de Minister, met dit
druppel-op-de-hete-plaat-bedrag de
toenemende vraag naar initiatief
kunnen beantwoorden, terwijl Minis-
ter Go1 een politieke vluchtelingen-
wet laat goedkeuren en Staatssecre-
taris Miet Smet haar Klein Kasteeltje
inricht en haar vluchtelingen over de
Vlaamse gemeenten laat uitzwer-
men ?

In dezelfde omstandigheden wordt
een systematische overheidsplanning
inderdaad totaal onmogelijk. Zolang
de bevoegdheden over dezelfde ma-
terie onwaarschijnlijk worden ver-
snipperd over de twee niveaus, zal
een coherente oplossing uitblijven.
Momenteel legt het nationale niveau
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teveel gewicht in de weegschaal, zo-
dat onze Vlaamse Ministers, als rent-
meesters, mogen uitvoeren wat de
grote bazen van het nationale niveau
- zonder enige vorm van inspraak
- hebben beslist. Het probleem van
de versnippering van taken kan enkel
worden opgelost door een grotere co-
herentie van bevoegdheden in ver-
band met dezelfde problematiek. Nu
worden al te zeer politieke asielzoe-
kers van het kastje naar de muur ge-
stuurd. Een dergelijke versnipperde
manier van beheren wordt in de
Engelse vakliteratuur de ,,muddling
through method” genoemd, hetgeen
we zouden kunnen vertalen als de
,,doorploetermethode”.

Zo blijft deze Raad en zijn Executie-
ve reeds vijf jaren verder ploeteren
in een aberrante, uitzichtloze situatie
als ,,ondergeschikt  bestuur” met veel
te beperkte bevoegdheden.

Opvallend bij deze welzijnsbegroting
is de uitermate kleine maneuvreer-
ruimte, waarover de Minister be-
schikt. Van de 18,3  miljard is slechts
216 miljoen niet gereglementeerd -
dat is nauwelijks 1 procent - omdat
de kredieten immers worden vastge-
legd in uitvoering van een bestaande
strakke reglementering. We beseffen
wel dat de Minister haar best heeft
gedaan om - met beperkte middelen
- een aantal accenten te leggen en
enkele miljoenen te laten verschui-
ven. Doch wezenlijk ligt vrijwel alles
vast en blijft de begrotingsruimte vrij
klein.

Alles in overweging genomen blijft
het specifiek terrein, waarover het
Vlaams welzijnsbeleid bevoegdheid
uitoefent, het bonte geheel van dien-
sten en instellingen van diverse kleur
en pluimage ; in hoofdzaak dus een
subsidiëringsbeleid. En hier stelt zich
het probleem van de criteria van be-
toelaging. In veel gevallen hebben we
moeten vaststellen dat de ministerië-
le diensten onvoldoende inzicht heb-
ben in de behoeften en in de maat-
schappelijke kostprijs van de dienst-
verlening, met als nefast gevolg dat
- door het ontbreken van objectieve
criteria - lukrake en subjectieve cri-
teria worden gehanteerd, waardoor
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een sluimerende verzuilingstendens
zich ongemoeid kan doorzetten.

Uit de begrotingscijfers kan aldus een
stelselmatig onderscheid worden af-
gelezen tussen de openbare en de
privésector, met een duidelijke be-
voordeling van de privésector. Uit de
nieuwe initiatieven, die door me-
vrouw de Minister worden aangekon-
digd en waarmee wij volledig ak-
koord kunnen gaan, onthouden wij
speciaal de toelagen, voorzien aan
dagcentra voor bejaarden en het per-
sonenalarm. Hier werd 20 miljoen
frank voorzien voor de privésector en
slechts 10 miljoen frank (net de helft)
voor de openbare sector. Bovendien
werd in de toelichting van mevrouw
de Minister aangekondigd dat een
nieuwe reglementering voor de
dienstverlening in het kader van ge-
zins- en bejaardenhulp zal worden
opgesteld, waardoor een beter zicht
zal worden verkregen op behoeften
en middelen. Door deze toelichting
geeft mevrouw de Minister onrecht-
streeks toe dat het inzicht in behoef-
ten en middelen nog niet heel duide-
lijk is, waaruit wij durven conclude-
ren dat de subsidiëring niet volgens
objectieve criteria kan verlopen,
maar eerder afhankelijk is van de
goodwill van of bekendheid met de
Minister.

Sta ons toe dezelfde vraagtekens te
plaatsen achter de sterke stijging van
de subsidies aan vormingsactiviteiten
van 35 naar 40 miljoen frank, zijnde
een stijging van 12,5  procent. Ook
hier blijft een zogezegd objectief ver-
deelmechanisme vraagtekens oproe-
pen.

Wat betreft gezins- en bejaardenhulp
heeft het Home-rapport bedenkingen
en weerstanden opgeroepen. De gro-
tere aanvraag voor de opvang van
herstellende zieken, omdat het zie-
kenhuis mensen vroeger naar huis
stuurt, stelt het probleem van de co-
financiering, gespreid over het natio-
nale en het Vlaamse niveau, waarbij
wij ons de volgende vragen stellen :
hoe moet die co-financiering  worden
gezien ? Heeft u, mevrouw de Minis-
ter, reeds inzicht in het profiel van
het cliënteel? En wat is de maat-
schappelijke kost van de dienstverle-
ning ?

Begrotingsontwerpen

In een nieuwe begrotingspost is 30
miljoen frank ingeschreven voor toe-
lagen aan organismen die instaan
voor verslaafdenzorg. Dit bedrag zou
gaan naar een zevental centra, die
als therapeutische gemeenschappen
hun werk blijkbaar goed doen. en
hoofdzakelijk jongeren helpen zich
opnieuw in de samenleving te inte-
greren. Ook hier stellen wij een ge-
brek aan reglementering vast, zodat
weer eens de vraag naar objectieve
normen en criteria opduikt. Kan de
Minister ons wellicht ondertussen
mededelen welke de criteria zijn, vol-
gens welke dit krediet over deze ze-
ven centra zal worden verdeeld ?

Tot slot wensen wij te beklemtonen
dat de Vlaamse dynamiek vastgean-
kerd ligt aan de continuteit van vast-
liggende uitgaven, en dat de beleids-
ruimte, geschapen door bepaalde ka-
derdecreten binnen de welzijnszorg,
vrij beperkt blijft.

De beleidsruimte, die het een Minis-
ter mogelijk moet maken onze ge-
meenschap leefbaarder te maken,
wordt nu al té zeer beheerst door de
bevoogding van de nationale Rege-
ring. Wij blijven dat betreuren, zoals
wij ons ook blijven verzetten tegen
het hanteren van lukrake criteria bij
het toekennen van toelagen, waar-
door de verzuilingstendens zich ver-
der kan ontwikkelen en de on-
rechtvaardigheid toeneemt.

Dit gebrek aan een strakke regle-
mentering en de versnippering van
bevoegdheden over de twee niveaus
maken een systematische overheids-
planning onmogelijk en verhinderen
in toenemende mate een richtingge-
vende Vlaamse dynamiek, waarnaar
wij toch allen zouden moeten stre-
ven. (Applaus bij de oppositie)
De Voorzitter : Mevrouw Vogels
heeft het woord.

Mevrouw M. Vogels (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, me-
vrouw en mijnheer de Minister,
geachte collega’s, ook ik zal mij be-
perken, mijnheer de Minister, tot het
deel welzijn en u nog een tijdje werk-
loos laten. Gezien de beperkte
spreektijd en ik nogal veel te zeggen
heb over welzijn heb ik de gezond-
heid naar andere momenten verscho-
ven.
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Mevrouw de Minister, niettegen-
staande u op het budgettaire vlak ei-
genlijk het grootste gedeelte van de
uitgavenkoek krijgt denk ik te kun-
nen stellen dat uw departement mis-
schien wel het departement is met de
minste bewegingsruimte op beleids-
vlak.

In totaal gaat 18.400 miljoen naar de
Gemeenschapsminister voor Gezin
en Welzijn. Het leeuweaandeel daar-
van is verdeeld over enkele grote
posten. Het zogenaamde Fonds 81
ontvangt 7,5  miljard frank ; naar on-
derhoud en opvoeding in het kader
van de jeugdbescherming gaat onge-
veer 3 miljard frank ; de toelagen
voor het NWK bedragen 1,8 miljard
frank.

Mevrouw de Minister, u hebt in deze
drie sectoren in feite een gegeven si-
tuatie overgenomen en elke poging
om meer te doen dan de financiering
van deze bestaande toestand lijkt,
alle goede bedoelingen ten spijt, stuk
te lopen op enerzijds bevoegdheids-
conflicten met de nationale Regering
en anderzijds de verregaande verzui-
ling en de machtige belangengroepen
die van oudsher deze sectoren be-
heersen.

Wat de bevoegdheidsconflicten met
de nationale Regering betreft, er zijn
er een aantal, wil ik er twee specifiek
naar voren brengen. Inderdaad, deze
Raad keurde meer dan anderhalf jaar
geleden het decreet inzake bijzonde-
re jeugdzorg goed. Dit decreet bete-
kende een vernieuwing op het vlak
van de jeugdbescherming in die zin
dat er meer aandacht werd besteed
aan preventie en aan minder beper-
kende opvang.

Dit decreet wilde terecht ook enig
impact realiseren op het plaatsings-
beleid van de jeugdrechters, maatre-
gelen die financieel te uwen laste val-
len. Het bevoegdheidsconflict dat
hierop ontstond met de Minister van
Justitie blokkeerde de goede en snel-
le uitvoering van dit decreet.

Wat gevreesd werd tijdens de com-
missiebesprekingen is ondertussen
waarheid geworden. Minister Go1
heeft het decreet aanhangig gemaakt

bij het Arbitragehof en de verdere
uitvoering geblokkeerd. Twee wegen
resten u, mevrouw de Minister, ofwel
de uitvoeringsbesluiten toch uitvaar-
digen waarop de nationale Minister
van Justitie de vernietiging kan vra-
gen, maar het Arbitragehof binnen 3
maanden uitspraak moet doen, ofwel
afwachten, maar dan kan de uit-
spraak tot 18 maanden op zich laten
wachten,

Niet zozeer omwille van het bevoegd-
heidsconflict op zich maar wel omwil-
le van het belang van dit decreet voor
de sector zou ik willen aandringen op
een offensief standpunt ter zake.
Graag had ik vernomen welk stand-
punt u ter zake zal innemen ? Het-
zelfde verhaal geldt voor de aange-
kondigde oprichting van het Vlaams
Fonds voor Gehandicapten. De plan-
nen ter zake die door u reeds enkele
jaren terug werden uitgetekend in het
zogenaamde “Vlaams Epos” beant-
woordden aan een aantal oude noden
in deze sector, de vereenvoudiging,
de ene toegangspoort, de erkenning
van normaliserende en minder beper-
kende opvang, het preventieve, de -
thuisbegeleiding.. . Over deze plan-
nen werd in de sector reeds uitge-
breid gediscussieerd en leidden reeds
tot invulling in de praktijk. De decre-
tale onderbouw blijft echter achter-
wege omdat wachten op de verdeling
van het bestaande Rijksfonds begint
te lijken op het verhaal van wachten
op Godot. Ondertussen echter ont-
staat alle goede bedoelingen ten spijt
voor een degelijke planning van an-
dere opvangsvormen alweer wild-
groei en bestaat de kans dat u, eens
het decreet er zal zijn, niet meer zult
kunnen doen dan nog maar eens een
bestaande toestand subsidiëren.

Het decreet voor het Vlaams Fonds
ligt ondertussen te sudderen bij de
Raad van State, zoals zoveel decre-
ten van deze Executieve. Het bosde-
creet van de heer Lenssens bijvoor-
beeld heeft ondertussen ook al wortel
geschoten. Ik heb de vraag gisteren
reeds gesteld maar er werd geen ant-
woord op gegeven : heeft de Vlaamse
Executieve al ooit formeel protest
aangetekend tegen deze blijkbaar
gangbare praktijk om werkstukken
van geregionaliseerde bevoegdheid
daar abnormaal lang te laten liggen ?

Moeten wij dat allemaal over ons
heen laten of kunnen wij daartegen
protest aantekenen ?

Dit beleid wordt gehypothekeerd
door een aantal bevoegdheidsconflic-
ten alsook door een verregaande ver-
zuiling en het impact van machtige
belangengroepen binnen de verschil-
lende sectoren.

Mevrouw de Minister, uw grote be-
leidssectoren zijn bestuurlijk moeilij-
ke sectoren maar zijn bovendien ge-
zegend met een erfenis van gegroeide
structuren en verzuiling die van elk
van deze sectoren eigen departemen-
ten gemaakt heeft met enorm sterke
belangengroepen die de eigen ver-
worvenheden verdedigen en die
daarenboven deze sector ondoorzich-
tig maken. Meer dan 7 miljard gaat
naar het zogenaamde Fonds 81, meer
dan 3 miljard gaat naar onderhoud
en opvoeding in het kader van de
jeugdbescherming. Wat gebeurt er
met die miljarden, hoe worden zij be-
steed ? Hoe is de evolutie van deze
besteding ? Weerspiegelt de evolutie
van de verdeling van de kredieten
over de verschillende deelposten de
evolutie in de beleidsprioriteiten die
u legde, naar kleinschaligere opvang,
naar minder beperkende opvang ?

In de Commissie vroeg ik u om de-
tailgegevens over deze grote secto-
ren. Ik dank u voor het antwoord dat
u bij het verslag liet voegen, dat een
opdeling  geeft van de verschillende
posten in de grote sectoren. Het zou
interessant zijn daar bij een volgende
Commissiebespreking verder op door
te gaan en meer gedetailleerde vra-
gen te stellen.

Hoe kunt u trouwens een beleid voe-
ren in een sector die een dergelijke
autonomie heeft dat zij eenmaal ver-
gunde bedden achteraf zelf toebede-
len om niet te zeggen verkopen aan
andere instellingen ? Om aan te to-
nen dat ik hier geen vage vermoedens
sta te debiteren, wil ik u het recente
voorbeeld van ,,De Tweesprong” niet
onthouden. ,,De Tweesprong” is, of
liever was, een instelling erkend ‘in
het kader van de jeugdbescherming
onder categorie VII - Centrum voor
Observatie, Oriëntering en Behande-
ling. De instelling werd opgericht in
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1974, verkeerde reeds van bij haar
oprichting, onder andere omwille van
administratieve fouten, in financiële
moeilijkheden. Sinds 1982 voert men
om de instelling te laten overleven
een handeltje met de bedden. V e r
schillende scenario’s worden ontwik-
keld; voor 20 bedden wordt een nieu-
we bezetting gezocht via reconversie
naar volwassen mentaal gehandicap-
ten.

Daarbij kan de vraag worden gesteld
of het inhoudelijk verantwoord is om
in eenzelfde instelling jongeren en
mentaal gehandicapten op te vangen.
Wij zijn ook vóór integratie en nor-
malisatie, maar dan niet in instel-
lingsverband doch in kleinere genor-
malisseerde opvangvormen. In ja-
nuari laatstleden werden de bedden
definitief van de hand gedaan en ver-
deeld over drie andere instellingen,
namelijk Hof ter Heide, Dennenhof,
MPI ‘t Zwart Goor, ergens in een
totaal andere buurt. Zolang deze sec-
toren heer en meester zijn op hun
terrein is elke vorm van planning,
van het leggen van beleidsklemtonen
een maat voor niets ! Waarom laat u
deze handel bestaan en gebruikt u de
vrijgekomen plaatsen en kredieten
niet voor de opvulling van nieuwe
klemtonen, zoals bijvoorbeeld de
verdere uitbouw van de dagcentra of
het begeleid wonen ? En dan hebben
we het nog niet over de gevolgen
voor de kinderen die, als behorend
tot een bed, mee worden getransfe-
reerd naar andere instellingen, dik-
wijls zonder inspraak gedwongen
worden mee te verhuizen, van school
te veranderen, zich nog maar eens te
integreren. Mij persoonlijk is het ge-
val bekend van een jongere die 11
jaar in Home Noordland woonde,
een instelling die 2 jaar geleden na
een pijnlijk sociaal conflict haar deu-
ren sloot, daarop werd geplaatst in
Home Philippe Speth, waar hij zich
niet kon integreren, vervolgens te-
recht kwam in ,,De Tweesprong”,
waar hij nu na negen maanden weer
weg moet.

Mevrouw de Minister, de menselijke
gevolgen van dit soort praktijken be-
kommeren mij ten zeerste en graag
zou ik uw mening ter zake kennen.

Om dit deel te besluiten wil ik erop

wijzen dat het overgrote deel van uw
budget gaat naar de grote fondsen
die ondoorzichtig zijn en vanuit hun
historisch gegroeide verzuilde belan-
genverdediging een quasi autonoom
leven leiden waarop beleidsmatig
moeilijk vat te krijgen is.

Waar twee derde van uw kredieten
worden opgebruikt door de grote uit-
gavensectoren is het resterende der-
de talloos verkaveld over vele kleine-
re posten, elk goed voor enkele mil-
joenen, en laat nauwelijks toe een
beleid te voeren. Typevoorbeeld
hiervan is het onthaal en integratie-
beleid voor migranten, dat voor 1987
niet minder dan 11 posten voorziet.

De stijging van de ontwerpbegroting
1987 is grotendeels te danken aan de
creatie van drie nieuwe begrotingsar-
tikels,  migrantenvrouwen, politieke
vluchtelingen en gemeentelijke initia-
tieven. Deze gunstige evolutie belet
niet dat, de facto, het aandeel van de
gereglementeerde sector in de totale
begroting sinds 1986 daalt, ten voor-
dele van niet-gereglementeerde be-
grotingsartikelen.

Is dit een bedoelde evolutie of is deze
evolutie te wijten aan bijvoorbeeld
het ontbreken van enige beleidscor-
dinatie ten aanzien van de migranten
op het niveau van de Vlaamse Ge-
meenschap ?

Hoever staat het ter zake met het
Vlaams Interministerieel overleg
waarover de Minister in 1986 sprak ?

Het verkavelde beleid dat u voert
kan geen antwoord geven op de
steeds groter wordende noden in ver-
band met integratie van vooral de
tweede generatie migranten. Het
VOCOM ontwikkelde onlangs een
globaal beleidsvoorstel voor migran-
tenopvang. Ik zou mevrouw de Mi-
nister willen vragen of zij deze voor-
stellen kent en eventueel bereid is in
een van de volgende samenkomsten
van onze Commissie hierover van ge-
dachten te wisselen.

Wat ten slotte de opvang van politie-
ke vluchtelingen betreft, heeft Me-
vrouw Smet onlangs verklaard dat ze
haar opvang en spreidingsprogram-
ma zal moeten herzien. In het licht
van de nieuwe wet die onlangs in de

Kamer - en zeer in het kort ook in
de Senaat - werd goedgekeurd zal
de erkenningsprocedure fel worden
ingekort en heeft het derhalve geen
zin om het huidige op integratie ge-
richte spreidingsplan naar de
OCMW’s te behouden voor die kan-
didaat-politieke vluchtelingen wier
statuut nog niet werd onderzocht.

De functie van onthaaltehuizen zal
aan belang winnen.’ Wat is uw visie
ter zake, bent u bereid om eens de
nieuwe wet in werking treedt, een
eigen onthaalbeleid, wat uiteindelijk
uw bevoegdheid is, uit te bouwen ?

Mevrouw de Minister, naarmate de
crisis aansleept, wordt de welzijnssec-
tor belangrijker als opvangnet. De ja-
ren tachtig uiten hun eigen noden,
opvang van migranten, politieke
vluchtelingen, enzovoorts. Uit uw
begroting kunnen wij afleiden dat u
deze noden onderkent, doch dat een
gebrek aan middelen en aan een glo-
baal uitgewerkte beleidsvisie maakt
dat er weinig meer gebeurt dan symp-
toombestrijding en het toekennen
van hier en daar enkele miljoenen
aan gesoleerde initiatieven.

Uw beleid blijft in grote mate gericht
op de traditionele welzijnssectoren,
de jeugdzorg, de gehandicapten- en
bejaardenzorg, kind en gezin, waar
alle goede bedoelingen ten spijt ver-
nieuwingen moeilijk van de grond
komen.

De Voorzitter : De heer De Groot
heeft het woord.

De heer E. De Groot (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, ook ik
zal trachten in de enkele mij toege-
meten minuten spreektijd een steen-
tje bij te dragen aan dit debat. Of-
schoon de collega’s die voor mij heb-
ben gesproken reeds op een aantal
problemen hebben gewezen, wil ik
er toch nog iets aan toevoegen.

Ik wilde in de eerste plaats het pro-
bleem behandelen van de bejaarden-
tehuizen. Het is mij bekend dat me-
vrouw de Minister een grote bezorgd-
heid aan de dag legt wat betreft het
bejaardenbeleid. Dat is trouwens ook
noodzakelijk. Wij kennen allemaal
de demografische gegevens en wij
weten wat ons in de toekomst te
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wachten staat. Wij weten trouwens
ook hoe de situatie op het ogenblik
is ingevolge het groot aantal 80-plus-
sers. Nu is het zo, dat een inspanning
werd gedaan om nieuwe bejaardente-
huizen op te trekken die aan hoge
kwalitatieve normen beantwoorden.
Wij herinneren ons dat nog niet zo
lang geleden verschillende branden
ontstonden in bejaardentehuizen,
waarbij dikwijls slachtoffers vielen
omdat niet de nodige voorzieningen
qua brandveiligheid en evacuatie wa-
ren voorzien. Men heeft dan van
overheidswege, terecht, alles in het
werk gesteld om dergelijke rampen
in de toekomst in de mate van het
mogelijke te voorkomen.

Wij stellen echter vast dat de nieuwe
bejaardentehuizen in feite kleine be-
jaardenpaleizen zijn. Wij zouden dat
kunnen toejuichen, mocht het niet tot
gevolg hebben dat het voor de resi-
denten van de bejaardentehuizen in
een groot aantal gevallen een onbe-
taalbare zaak wordt, wanneer zij bij
voorbeeld 50.000 frank per maand en
per persoon moeten neertellen.

Ik vraag dan ook aan de Ministers en
aan de collega’s er zich over te bezin-
nen hoe dergelijk probleem in het he-
den - want die zaken zijn dikwijls
zeer acuut -, maar nog meer naar
de toekomst toe, kan worden opge-
lost. Hoe gaat men ertoe komen dat
de bejaarde al hetgeen hij tijdens zijn
leven heeft gespaard niet bij zijn ou-
de dag zal moeten opleven of afstaan
aan bejaardentehuizen ? Hoe zal men
de zaak oplossen indien de bejaarde
niet het geluk heeft gehad te kunnen
sparen ? Hoe zal men de OCMW’s,
of eventueel de familieleden die on-
derhoudsplicht verschuldigd zijn,
kunnen vrijwaren van het betalen van
zeer hoge sommen voor iets dat nor-
maal zou moeten zijn in onze maat-
schappij, namelijk dat er tegen een
redelijke prijs kan worden gezorgd
voor de opvang en de verzorging van
onze bejaarden. Dit is volgens mij
een belangrijk probleem. Het zal de
collega’s wellicht bekend zijn dat er
vaak een grote verhuis plaatsvindt
van bejaarden die door familieleden
in een goedkoper tehuis moeten wor-
den geplaatst, waar dikwijls een band
van jaren wordt gebroken tussen be-

jaarden  en hun vertrouwde omge-
ving. Er zijn ook gevallen bekend van
mensen die hoewel zij in het bejaar-
dentehuis gelukkig zijn, opnieuw al-
leen gaan wonen in een kleine studio,
gewoon omdat het een onbetaalbare
zaak is geworden. Mevrouw de Mi-
nister, dit is een zaak waar wij ons
moeten over bezinnen om problemen
in de toekomst te vermijden. Ik hoop
dat ter zake spoedig een oplossing
kan worden gevonden. Misschien zal
zoals wij in de Commissie hebben be-
sproken de spoedige vorming van een
pool van RVT-bedden, die niet on-
middellijk afhankelijk zijn van het
omschakelen van acute ziekenhuis-
bedden en die kunnen worden toege-
wezen aan een aantal bejaardente-
huizen waar men een groot aantal in-
valide residenten heeft, de oplossing
brengen. Op deze wijze kunnen de
omschakelings- en andere kosten
misschien worden gedrukt, zodanig
dat de directies, die ook in een moei-
lijke positie verkeren, niet worden
verplicht dergelijke hoge tarieven
aan de bejaarden aan te rekenen.

Een ander probleem waar ik het
eventjes wil over hebben is de thuis-
gezondheidszorg. Minister Lenssens
heeft ter zake vorig jaar een belang-
rijke beslissing getroffen, die zeker
een eerste stap in de goede richting
kan worden genoemd. In het verle-
den heeft men altijd veel gepraat, ge-
discussieerd en gedebatteerd over de
eerstelijnsgezondheidszorg, maar in
feite zijn er weinig concrete zaken uit
de bus gekomen. Men kan inzake het
initiatief van Minister Lenssens spre-
ken over een stap in de goede rich-
ting, ware het niet dat tevens de vrees
moet worden uitgedrukt dat men al-
dus ook een stap verder gaat in onze
bekende, beruchte en onbetaalbare
verzuiling. Hoewel ik geen afbreuk
wil doen aan de bezorgdheid, de so-
ciale ingesteldheid en het werk van
deze instellingen, heb ik de indruk
dat men weer te veel structuren gaat
organiseren. Men moet oppassen om
over tien jaar weer niet tot de vast-
stelling te moeten komen dat allerlei
zaken worden gesubsidieerd die on-
betaalbaar blijken te zijn en waar-
voor men de verbintenissen niet kan
naleven.

Ik heb onder de vorige legislatuur
Minister De Wulf ook al gewaar-

schuwd dat wanneer men een sys-
teem van volksgezondheidszorg wil
opbouwen met allerlei structuren,
men alles niet hoeft te organiseren
onder vlaggen van verschillende
kleur. Er hoeft geen gele kathedraal
met daarnaast een volkscafé met een
rode vlag en daarbij nog een smurf-
huisje voor de liberalen te worden
opgericht. Ieder zijn eigen huis is niet
het goede systeem. De neutraliteit
moet zoveel mogelijk worden verze-
kerd. Men mag de mensen niet teveel
in structuren en zuilen onderbren-
gen.

Er zijn ook heel wat problemen rond
de zelfstandige verpleegsters. Het
zijn mensen die met veel inzet een
vrij beroep uitoefenen. Zij hebben
vaak een zeer goede relatie met de
patiënten. In een verzuilde structuur
kunnen zij moeilijk ernstig werk ver-
richten. Alle concurrentievervalsing
moet daar worden voorkomen. Door
verzuiling kunnen sommige verpleeg-
sters altijd gebruik maken van de
door de Staat ter beschikking gestel-
de structuren en komen zij niet‘meer
aan de bak.

Er is verder het probleem van de zie-
kenhuisafbouw. Wij waren het er al-
lemaal over eens dat er teveel zieken-
huisbedden zijn en dat er een aantal
moet verdwijnen in het kader van be-
sparingen in de sector van de sociale
zekerheid.

De PVV heeft deze week in een ver-
klaring haar bezorgdheid tot uiting
gebracht wat betreft de kleine zie-
kenhuizen. Deze hebben een belang-
rijke kwalitatieve taak in onze maat-
schappij. Collega Van Hecke heeft
de PVV een paradoxale houding ver-
weten. Hij heeft dat allicht niet met
kwade bedoelingen gezegd. Ik zal
trachten die zogezegde paradox te
verklaren.

Oorspronkelijk werd gesteld dat er
te veel ziekenhuisbedden zijn en dat
er tot hergroepering en samenwer-
king moet worden overgegaan. Dat
is terecht want de jongste jaren is er
een wildgroei geweest van allerlei
soorten instellingen. Er waren in-
haalbewegingen in het Noorden van
het land in de overheidssector en in
het Zuiden van het land in de privé-
sector. In ons land moesten er allerlei
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soorten pacten en compromissen
worden gesloten, wat dit ook moge
kosten. Overal dienden er ziekenhui-
zen te komen van verschillende strek-
kingen. In Brussel moest er zelfs, om
de zaken nog ingewikkelder te ma-
ken, een Vlaams katholiek en een
vrijzinnig hospitaal en een Franstalig
katholiek en vrijzinnig hospitaal ko-
men. Dit alles niet in het belang van
de patiënt, maar om de verzuiling te
dienen.

De Nationale Ziekenhuisraad heeft
indertijd in een advies gezegd dat een
ziekenhuis 90 bedden zou moeten
hebben. Op het kabinet van Minister
Dehaene heeft men dit minimum tot
150 opgetrokken. Wij weten dat er
zeer geleerde studies bestaan waarin
zelfs wordt gepleit voor nog een gro-
ter aantal. Wij moeten de zaken lo-
gisch aanpakken en even rondkijken.
Men mag zich niet louter baseren op
de mening van kamergeleerden.

Voor kleine ziekenhuizen met min-
der dan 90 bedden kunnen wij aan-
vaarden dat er een hergroering ge-
beurt. Er moet in ieder geval een mi-
nimumaanbod zijn om de apparatuur
rendabel te maken, zonder op een
abnormale manier de prestaties op te
drijven en, teneinde de kwaliteit te
handhaven.

De heer J. Van Hecke : Ik hoor u
hier op een kwaadwillige manier zeg-
gen dat de paradox niet helemaal
werd opgeklaard.

De heer E. De Groot : Ik heb tot
nog toe slechts het eerste gedeelte
van de paradox behandeld.

De heer J. Van Hecke : Het verbaast
mij toch dat u, mijnheer De Groot,
nog niets heeft gezegd over het rap-
port-Groot. Ik neem aan dat u dat
alsnog zult doen.

De heer J. Valkeniers : Dat komt
nog.

De heer E. De Groot : Mijnheer Van
Hecke, u weet dat wij alvorens ver-
klaringen af te leggen eerst de zaak
bestuderen.

De heer J. Van Hecke : U heeft daar
wel drie’ en een halve maand voor
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nodig. Het koninklijk besluit dateert
immers van 8 december 1986. Uw
partij heeft gemeend daarop pas na
drie en een halve maand te reageren.
U heeft dus wel veel tijd nodig.

De heer J. Valkeniers : Dat is juist.

De heer E. De Groot : Het heeft
niets te maken met de paradox wan-
neer wij enerzijds voor besparingen
zijn en, anderzijds, bekommerd zijn
om het lot van de kleine ziekenhui-
zen. De kleine ziekenhuizen die ik
hiermee bedoel zijn deze vanaf 90
bedden, voorzien in het advies van
de Nationale Ziekenhuisraad.

Wanneer wij daarover met de Minis-
ters spreken, dan zeggen zij dat het
niet om besparingen gaat, maar wel
om het verhogen van de kwaliteit.
Daardoor kan de paradox al een
beetje worden opgeklaard.

Wanneer wij ons bezinnen over de
kwaliteit stel ik vast dat er twee soor-
ten verstrekkingen zijn, de ingewik-
kelde, de dure, met hoog-medische
technologie en de zeer eenvoudige.
Ter zake geef ik het voorbeeld van
het wegnemen van de appendix. Dat
is een zeer eenvoudige ingreep, die
nochtans zeer veel voorkomt en
waarvoor in ons land talrijke opna-
men gebeuren. Voor deze ingreep is
het, mijns inziens, belangrijk dat de
patiënt in de meeste gevallen zo dicht
mogelijk bij zijn natuurlijk milieu kan
blijven, vermits daar familiebezoek
verantwoord en aangewezen is.

Er zijn ook min of meer ingewikkelde
en zwaardere ingrepen ; daarmee be-
doel ik geen coronaire chirurgie, en-
zovoort, die daarom nog niet tot de
hoog-medische technologie behoren,
waarvoor men eigenlijk een zieken-
huis nodig heeft met meer diensten
en met meer gesofistikeerde appara-
tuur voor deze kan men dus wel een
zwaardere norm hanteren terwijl top-
chirurgie alleen in academische zie-
kenhuizen of aanverwante kan wor-
den verricht.

Er zijn evenwel een aantal belangrij-
ke verstrekkingen of opnamen waar-
voor men in een regionale kliniek
kan terechtkomen die, kwalitatief ge-
zien, geen reusachtige mastodont
moet zijn. Wanneer wij besparingen
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beogen, moeten wij er zorg voor dra-
gen dat wij de overconsumptie niet
in de hand werken.

Ik denk dat het wel kan worden aan-
getoond dat patiënten in grote masto-
dontziekenhuizen gemakkelijker van
de ene dienst naar de andere worden
gestuurd, met alle gevolgen vandien
voor de sociale zekerheid. Bovendien
gebeuren daar ook verstrekkingen,
die misschien wel enigszins verant-
woord, maar daarom niet noodzake-
lijk zijn. Deze geven dan aanleiding
tot rekeningen van honderdduizen-
den franken voor de mutualiteit en
de sociale zekerheid. Een dergelijk
gevaar is uiteraard minder groot in
kleinere klinieken.

Ik meen dat het laten inslapen van
een geneesheer in een ziekenhuis ook
geen oplossing biedt. Want, wanneer
u een vreemd voorwerp in uw oog
krijgt, zal de inslapende uroloog van
wacht niet kunnen helpen, evenmin
als het omgekeerde. In theorie heeft
men dus wel bepaalde bedoelingen.
In de praktijk, en daar komt het toch
op neer, zal deze theorie wel eventjes
falen. Ik beweer niet dat het geen
goede bedoelingen zijn. Wij moeten
evenwel al die kleine ziekenhuizen
per regio bekijken, want daar werd,
mijns inziens, een zware fout ge-
maakt.

Trouwens, Minister Lenssens heeft in
de Commissie ook al gezegd - ik zal
heel voorzichtig zijn bij het herhalen
van de Minister zijn woorden - dat
hij een bepaalde souplesse wil hante-
ren. Wanneer het om enkele bedden
gaat wil hij de norm van 150 bedden
wel aannemen. Er is de nationale
wetgeving en de regionale bevoegd-
heid, maar hoe dan ook, het komt er
ten slotte niet op aan dergelijke ma-
terie als gezondheidszorg en het op-
nemen in ziekenhuizen, wat ons alle-
maal kan overkomen, of het nu om
blauw, geel, rood of geel-zwart gaat,
te verzuilen. Het is niet omdat er een
bepaald besluit genomen is dat men
zich daarover niet meer even moet
bezinnen. Het is pas na een tijd dat
men allerlei reacties krijgt.

Wij hebben bepaalde objectieven. Er
is het voorbeeld van het te veel aan
bedden ingevolge de wildgroei. Dat
aantal moet worden verminderd. De

805



De Groot

vraag is dan hoe men dat moet doen.
Er moeten hier misschien nog enkele
aanpassingen gebeuren. Het is niet
altijd de bedoeling grote standpunten
te confronteren maar om voor de
mensen een zo goed mogelijke en een
zo betaalbaar mogelijke gezond-
heidszorg te organiseren.

De heer J. Valkeniers : Ik hoor u
graag een uiteenzetting geven hier in
het openbaar en ook in de Commissie
over de organisatie van het zieken-
huiswezen in Vlaanderen. Ik zie al-
leen dat iedereen die bij de sector
betrokken is genteresseerd is in wat
er gebeurt maar dat de Minister in
kwestie in heel die zaak niets te zeg-
gen heeft en dat alles nationaal be-
slist wordt.

De bijzondere vraag waarop de Mi-
nister vandaag moet antwoorden is
wat hij uiteindelijk in heel die materie
te zeggen, heeft wanneer wij zien dat
alles boven zijn hoofd wordt gere-
geld.

De heer E. De Groot : Dat was de
vraag van de heer Valkeniers, mijn-
heer de Minister, die u al bij voorbaat
heeft gekregen.

Het gaat dus helemaal niet om een
paradox. Wij willen zeker zieken-
huisbedden afbouwen, wij willen zien
hoe dat kan gebeuren en wij willen
de Minister van Sociale Zaken in gro-
te lijnen volgen. Maar persoonlijk ge-
loof ik niet in dogma’s, van wie die
ook mogen komen, zeker niet in me-
disch-sociale dogma’s. Daarvoor
moeten wij werkelijk oppassen. Want
ik vrees dat in plaats van een bespa-
ring, dat is nog een andere verklaring
van die schijnbare tegenstelling, men
voor de toekomst, indien men de be-
staande besluiten wil uitvoeren, tot
een belangrijke meeruitgave zal ko-
men. Dit om de eenvoudige reden
dat men tot de hergroepering komt.
Dat is positief. Men heeft pediatri-
sche diensten die voor de helft bezet
zijn en er zijn ook materniteiten die
slechts voor de helft werken. Wan-
neer twee ziekenhuizen zich in een
straal van een halve kilometer bevin-
den dan is het normaal dat men tot
een overeenkomst komt en dat er bij-
voorbeeld geen twee car-

diologische diensten zijn. Men zal
een grote structurele samenwerking,
zelfs een samensmelting, van de ra-
den van beheer moeten realiseren.
Dat is nog niet zo erg, dat brengt nog
niet zo veel kosten met zich. Maar,
wat wel veel kosten zal meebrengen
is dat het de bedoeling is om alles in
de toekomst in één architectonisch
geheel te stoppen. Zuiver theoretisch
is dat logisch. Maar wie gaat het bou-
wen van al die nieuwe ziekenhuizen
betalen ?

De heer A. Denys : Zeer juist.

De heer E. De Groot : Dat is zeker
geen besparing wanneer wij weten
wat een ziekenhuis kost en dat het
ziekenhuizen zullen zijn met 250
soms tot 400 bedden.

De heer J. Valkeniers : Wat is dan
het standpunt daaromtrent van de
PVV ? Want dat weet niemand in
Vlaanderen. Daar heeft collega De
Roo gelijk.

De heer E. De Groot : Ik ben hier
juist ons standpunt aan het medede-
len, mijnheer Valkeniers.

De heer J. Valkeniers : Ik heb nog
niets gehoord of gelezen.

De Voorzitter : Mijnheer Valkeniers,
u krijgt straks ruim de tijd om uw
standpunt toe te lichten.

De heer E. De Groot : Ik dacht dat
het belangrijk genoeg is om ons daar-
over te bezinnen en niet om, zoals
een dolle stier, vooruit te schieten
zonder onderweg even op te houden
om de vraag te stellen of wij op de
goede weg zijn, Dat is essentieel. Er
gaat in heel Vlaanderen een belang-
rijk aantal ziekenhuizen moeten fu-
sioneren en in de toekomst in één
architectonisch geheel worden ge-
stopt. Ik ben er zeker van dat men
de financiële weerslag daarvan niet
berekend heeft.

De heer Valkeniers zegt geregeld :
tien jaar geleden ben ik hier komen
zeggen dat het zus ging aflopen en u
ziet wat er nu gebeurt. Ik hoop dat
men voor 10 jaar het licht zal zien
schijnen en de correcties zal aanbren-
gen waar nodig.

Ik hoop dat de Minister ons enige

toelichting zal kunnen geven en zijn
visie inzake deze problematiek mee-
delen. Mijnheer de Minister, met de
heer Valkeniers zult u dan straks
maar moeten afspreken.

Mijnheer de Voorzitter, ik wens aan
Mevrouw Steyaert enige uitleg te vra-
gen in verband met de personeels-
structuur van Kind en Gezin, die
wordt overgeheveld naar de Vlaamse
Gemeenschap. Wij stellen vast dat
daar 141 nieuwe ambtenaren en een
dertigtal bij komende verpleegkundi-
gen in vast verband zijn benoemd.
Wij hadden graag vernomen waarom
het aantal ambtenaren werd ver-
hoogd. Wat het aantal verpleegkun-
digen betreft stellen wij ons de vraag
of men daar niet beter beroep had
gedaan op zelfstandige verplegers.
Werden, met de overheveling van de
personeelsstructuur, voldoende mid-
delen ter beschikking gesteld waar-
door de nieuwe benoemingen kon-
den gebeuren ?

Mijnheer de Voorzitter, mevrouw,
mijnheer de Minister, geachte colle-
ga’s, dit waren de bedenkingen die
ik wou naarvoren brengen. (Applaus
bij, de meerderheid)

De Voorzitter : De heer Cardoen
heeft het woord.

De heer G. Cardoen (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mevrouw,
mijnheer de Minister, geachte colle-
ga’s, eerst en vooral wens ik me-
vrouw Steyaert te bedanken en te fe-
liciteren voor de wijze beslissing die
zij heeft genomen inzake de herver-
kiezing van de OCMW-Voorzitter
van Kraainem.

Mevrouw de Minister, met deze kor-
date houding levert u het bewijs dat
u niet zinnens bent te dulden dat met
Vlaanderen wordt gesold en dat in
ons land eerbied dient opgebracht
voor uitspraken en arresten van de
Raad van State. Daarvoor wensen
wij u oprecht te feliciteren.

In mijn korte uiteenzetting wens ik
te spreken over het bejaardenbeleid.

Mevrouw de Minister, we hebben
met het aantreden van deze Vlaamse
Regering onder meer onze voldoe-
ning uitgesproken over het feit dat in
het Regeerakkoord expliciet vermeld
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staat dat het bejaardenbeleid, binnen
de welzijnszorg, een prioritair aan-
dachtspunt zal blijven. Ik ben daar
persoonlijk zeer gelukkig mee en ben
ervan overtuigd dat zulks voor de
meeste collega’s het geval is. De ge-
voeligheden liggen bij mij op dat vlak
zeer hoog omdat ik het voorrecht ge-
niet twee bejaarden- en hersteloor-
den als Voorzitter mede te mogen
beheren.

Het moet mij van het hart en het is
mij herhaaldelijk opgevallen dat in
deze achtbare vergadering de bejaar-
de, zijn situatie en zijn problemen,
vrij zelden aan de orde worden ge-
steld.

Ik heb met bijzonder veel aandacht
naar collega De Groot geluisterd
wanneer hij daarnet sprak over de
uitbouw en de vrij hoge exploitatie-
kost van een aantal bejaardentehui-
zen.

Nochtans moeten wij ons voorberei-
den, nu reeds, op een reeks nieuwe
uitdagingen, die het gevolg zijn van
de demografische ontwikkelingen.

Demografen en statistici hebben ons
een beeld opgehangen van de bevol-
kingsevolutie in de eerstkomende de-
cennia. Wanneer ik dat allemaal lees,
stel ik vast dat in de komende 25-30
jaar de totale bevolking in Vlaande-
ren stabiel blijft, dit wil zeggen er is
geen duidelijke groei, evenmin een
afname. De bevoIking  van 60 jaar en
ouder evenwel zal in de periode tus-
sen 1980 en 2010 toenemen met 32
procent en het aantal hoogbejaarden
zal in diezelfde periode verdrievoudi-
gen. Waar nu zowat 17 procent van
de Vlaamse bevolking ouder is dan
60 jaar, zal dit allicht evolueren naar
22 procent en meer.

We mogen deze vaststelling niet regi-
streren in termen van ,,probleemsi-
tuaties”. Inderdaad, vele ouderen of
senioren zijn valied, hebben een ei-
gen zelfstandig leefpatroon uitge-
bouwd en beschikken over voldoen-
de draagkracht om zichzelf auto-
noom te handhaven. In die zin trou-
wens zie ik voor velen de derde leef-
tijd als een nieuwe kans om na een
beroepsverleden andere dingen te
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gaan doen en nieuwe klemtonen te
leggen. De initiatieven die worden
genomen inzake voorbereiding op de
pensioenleeftijd, verdienen dan ook
te worden aangemoedigd. Ook de
bejaardenbonden en clubs hebben in
deze een belangrijke opdracht.

Maar niet alle bejaarden hebben het
even goed. We kennen allemaal in
de familie of de buurt, oudere men-
sen met variërende ziektebeelden,
met een afhankelijkheidssituatie ten
opzichte van professionelen of vrij-
willigers. Voor deze groep pleit ik
voor het scheppen van de beste voor-
waarden om in het eigen vertrouwde
milieu te blijven zolang dit kan. Ik
ben ervan overtuigd dat de persoon-
lijke keuze van elkeen, ook van de
bejaarde, wezenlijk vertrekt van de
thuissituatie, en dit zo lang mogelijk.

Ik zou terloops willen verwijzen naar
een resolutie aangenomen op 10
maart 1985 waarbij door het Euro-
pees Parlement prioritair werd ge-
steld, de verzorging van de bejaarden
thuis. De nadruk werd er gelegd op
de bevordering en aanpassing van de
woningen.

Als tweede prioriteit had men het
hier voornamelijk over de bevorde-
ring van vrijetijdsbesteding en de ont-
plooiing van de ouderen.

Ik kan deze stellingname voor 100
procent bijtreden.

Uit eerbied voor deze vrije keuze
waar ik zoëven over sprak dient een
beleid te worden uitgebouwd waarbij
maximale ondersteuning aan de be-
jaarde in de thuissituatie kan worden
gegeven, een beleid dat er inderdaad
op gericht is het verblijf in eigen mi-
lieu te ondersteunen, te beveiligen en
dit in voorwaarden die voor de be-
jaarde betaalbaar zijn.

Ik zou dan ook van mevrouw de Mi-
nister willen vernemen of deze condi-
ties in haar begroting aanwezig zijn,
en hoe de realisering van een degelijk
gestructureerd beleid kan worden
uitgebouwd.

Tot slot wens ik nog een vraag te
richten aan Minister van Volksge-
zondheid Lenssens. Bij de bespre-
king van uw begroting verleden jaar
hebt u hier aangekondigd dat werk
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zou worden gemaakt van een Be-
leidsnota met betrekking tot het
drug- en alcoholgebruik in Vlaande-
ren. Graag vernam ik van u hoe ver
u met dit beleidsdocument staat en
wat ter zake uw intenties zijn. (Ap-
plaus bij de meerderheid)

De Voorzitter : Mevrouw Smit heeft
het woord.

Mevrouw C. Smit (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, inspelend op
de globale beleidslijnen zoals deze
aan bod kwamen in de toelichting
van de Gemeenschapsminister en in
de bespreking in de Commissie, wil-
len we wijzen op een aantal punten
die voor de ontwikkeling van de wel-
zijn,- en gezondheidszorg voor een
provincie als Limburg erg belangrijk
zijn.

Eerst zouden we een paar kantteke-
ningen willen maken bij een aantal
beschouwingen die de jongste weken
werden gemaakt bij de welvaartssi-
tuatie van Limburg, en dit op basis
van de Sociale kaart van Vlaanderen
die aan de hand van een viertal indi-
catoren werd opgemaakt door het In-
stituut voor Sociale en Economische
Geografie te Leuven. Hieruit zou
blijken dat Limburg een vrij welva-
rende provincie zou zijn.

Eerst en vooral brengen de auteurs
zelf enige nuancering aan. Maar ver-
der zal niemand ontkennen dat Lim-
burg vooral vóór de crisisperiode een
belangrijke welvaartsachterstand
heeft ingehaald en dat Limburg juist
in volle groei getroffen werd door de
crisis. Limburg heeft de voordelen
van een jonge en dus ook nieuwe pro-
vincie. Dit belet niet dat Limburg
nog  be langr i jke  ontwikkelingsbe-
hoeften heeft. Zo moet Limburg nog
op bepaalde terreinen een relatieve
achterstand inhalen. We denken hier
bijvoorbeeld aan de participatie aan
het hoger, waaronder vooral univer-
sitair, onderwijs.

Naast de reconversiebehoeften heeft
Limburg vooral te kampen met groei-
behoeften en dit vooral omwille van
een viertal redenen. Limburg heeft
een nog groeiende bevolking. De ac-
tieve bevolking neemt nog toe en er
is ook een belangrijke toename van
het aantal gezinnen of huishoudens.
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Tenslotte is er de snelle toename van
de derde, ook van de vierde leeftijd.
We moeten hier ook nog wijzen op
een belangrijke aanwezigheid van mi-
granten met vaak ook belangrijke
cultuurverschillen, en een belangrij-
ke concentratie in bepaalde gemeen-
ten en wijken, alsmede wat de te-
werkstelling betreft.

Als we dit allemaal op een rijtje zet-
ten en we voegen daar het KS-dossier
aan toe, dan staan we voor een enor-
me opgave, niet alleen van reconver-
sie maar ook en vooral van ontwikke-
ling en groei. Dit is een combinatie
van kansen grijpen en kansen krij-
gen.

Binnen deze ruimere context van
ontwikkelings- en groeibehoeften
hoort ook de welzijnssector thuis. In
het kader van het Limburg-contract
hebben we dat gezien als de betere
uitrusting van de welzijnssector. Het
gaat dan deels om het wegwerken
van een relatieve achterstand, deels
om het tegemoet komen aan verdere
ontwikkelingsbehoeften en/of nieuwe
oriëntaties. Hierbij willen we echter
heel duidelijk stellen dat we de te-
werkstellingsbehoeften uiteraard niet
willen afwentelen op de welzijnssec-
tor. De welzijnssector is veel meer
dan tewerkstelling welzijnsbevorde-
ring, maar houdt toch ook verband
met tewerkstelling. In dit verband
gaat onze aandacht natuurlijk vooral
naar de grootste beleidsactualiteit die
de welzijnszorg en gezondheidszorg
wellicht de jongste decennia hebben
meegemaakt. We bedoelen het feit
dat in eenzelfde periode de basis
wordt gelegd voor een nieuwe struc-
tuur van het ziekenhuiswezen, de in-
tramurale zorg voor chronisch zie-
ken, de residentiële voorzieningen
voor bejaarden, waaronder ook dag-
centra, de uitvoering van de Home-
nota en bepaalde initiatieven van
thuisgezondheidszorg. We zouden
kunnen zeggen dat we in deze sector
die periode als een soort scharnierpe-
riode  kunnen beschouwen van de
welzijn+  en gezondheidszorg. Maar
des te groter is ook onze verantwoor-
delijkheid. In dit verband zouden we
in het algemeen twee opmerkingen
willen maken.

Ten eerste is het duidelijk dat vooral
in de ziekenhuissector budgettaire
doelstellingen mede een rol spelen.
Hierbij zouden we willen stellen dat
uiteindelijk kwaliteitsdoelstellingen
het moeten halen op budgettaire ob-
jectieven.

Ten tweede zijn er wellicht geen ter-
reinen die zo’n grote samenhang ver-
tonen als de ziekenhuiszorg, de chro-
nische zorg, de bejaardenzorg en de
thuisgezondheidszorg. De vraag is of
er in de getroffen en nog te treffen
maatregelen en vooral de uitvoering
hiervan voldoende gelet wordt op de-
ze noodzakelijke samenhang : zeker
als we denken met welke haast een
aantal maatregelen in de ziekenhuis-
sector moet worden uitgevoerd. Dan
pas kan er sprake zijn van kwaliteits-
zorg. Dit vergt bezinning en evalua-
tie. Deze samenhang moet centraal
worden bewaakt maar ook op het su-
bregionaal niveau: als het gaat om de
concrete uitwerking en invulling van
maatregelen en voorzieningen, reke-
ning houdend met de kenmerken en
behoeften van een bepaalde streek.

Als we in deze context de toestand
in Limburg bekijken, dan valt het
volgende op. Behoudens het over-
aanbod in de moed er- en kindzorg
is de ziekenhuissector in Limburg
minder uitgebouwd dan in Vlaande-
ren in zijn geheel. De chronische sec-
tor is nauwelijks uitgebouwd terwijl
de rustoordsector dringend aan ver-
dere uitbouw toe is. In de uitbouw
van deze samenhangende zorg zijn de
voorzieningen voor chronische zie-
ken en invalide bejaarden een schar-
niergegeven. Vandaar dat in ieder
geval prioritair en zelfs boven de re-
conversie-mogelijkheden moet wor-
den voorzien in de noodzakelijke
RVT-bedden.

Met de Gemeenschapminister vinden
we dat de dagcentra voor bejaarden
en het personenalarm voor bejaarden
belangrijke steunpunten zijn ter ver-
sterking van het thuismilieu voor be-
jaarden.

Wat de gehandicaptenzorg betreft,
willen we vanuit Limburg wijzen op
de achterstand inzake beschuttende
tewerkstelling, de verdere uitbouw
van de beroepsopleiding en omscho-

ling voor minder-validen, het opge-
stelde ontwikkelingsplan voor diep
mentaal gehandicapte volwassenen
en de erkenning van nieuwe begelei-
dingsvormen. Met belangstelling zien
wij uit naar de uitvoering van het de-
creet inzake bijzondere jeugdbijstand
en de nieuwe vormen van hulpverle-
ning onder meer inzake het foren-
sisch welzijnswerk.

Bijzondere aandacht vragen wij voor
de aanpak van de drugproblematiek
in onze provincie. We hebben in
Limburg sinds enige tijd met veel
moeite een gecoördineerde aanpak
uitgewerkt, waarin overigens alle be-
trokkenen uit de hulpverlening en de
ruimere maatschappelijke sectoren
een plaats hebben.

We hebben vernomen dat een be-
leidsnota in de maak is. We zouden
willen vragen dat daarin het werk dat
in Limburg reeds gedaan werd zou
worden erkend en gehonoreerd. Ui-
teraard hechten we veel belang aan
de beleidsontwikkeling op het vlak
van de migrantenzorg. We hoeven
hier niet te herhalen wat ter zake in
de VESOC-nota en in het voorstel
van Limburg-contract is opgenomen.
Wat wij vooral belangrijk vinden, is
dat naast de realisatie van de inge-
diende projecten meer duidelijkheid
komt in de beleidsverantwoordelijk-
heid. Anders dreigt migrantenzorg
ge- en verspreide zorg te blijven.

Tenslotte willen we in het jaar waarin
we tien jaar OCMW-werking vieren,
de aandacht vragen voor de noodza-
kelijke evaluatie van deze tien jaar
werking, en dit uitgerekend in crisis-
ti jd. In welke mate hebben de
OCMW’s kunnen inspelen op nieuwe
noden waaronder bijvoorbeeld de
nieuwe armoede ?

De OCMW’s hebben via de afdeling
Maatschappelijk Welzijn van de
V. S . G. een dergelijke evaluatie reeds
op gang gebracht, wordt van de
OCMW’s niet meer draagkracht ge-
vraagd dan hen geboden wordt ? We
denken bijvoorbeeld aan de opvang
van vluchtelingen. In welke mate
kunnen de OCMW’s dit aan ? We
moeten opletten dat we met de vluch-
telingenzorg niet vluchten in de ge-
spreide verantwoordelijkheden.
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Tot daar de punten waarvoor ik uw
aandacht wou vragen. Ik heb in mijn
uiteenzetting de nadruk willen leggen
op de noodzaak om de zorg- en hulp-
verlening ook in bezinningstijd be-
hoeften-gericht te houden, met oog
voor de noodzakelijke samenhang en
met behoefte aan een duidelijke af-
bakening van de beleidsverantwoor-
delijkheid. (Applaus bij de CVP)

De Voorzitter : De heer Valkeniers
heeft het woord.

De heer J. Valkeniers (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, ik wil
graag nog enkele punten aan het de-
bat toevoegen. Mevrouw Steyaert is
net weg maar ik veronderstel dat Mi-
nister Lenssens in haar plaats zal ant-
woorden.

Allereerst enkele woorden over de
verslavingsproblematiek. Ik vraag
mij af of het niet hoog tijd is dat men
op dit stuk in de scholen een beetje
meer aan preventie doet. In onze ge-
meente zijn er verschillende scholen
en ik heb nog niet gemerkt dat men
van deze preventie een punt maakt.
Zou hiervoor niet meer moeten wor-
den gedaan ?

Inzake het thuismilieu in de bejaar-
denzorg vraag ik de aandacht voor
een initiatief dat uitgegaan is van on-
ze collega, ex-senator Firmin Debus-
seré, burgemeester van Ledegem, die
in zijn gemeente een subsidie heeft
doen aanvaarden voor families die
zorgenbehoevende bejaarden zelf
thuis de nodige zorgen geven. Dit is
een lofwaardig initiatief dat waar-
schijnlijk voòr de gemeente finan-
cieel interessant is omdat het open-
baar bestuur anders verplicht wordt
om heel wat investeringen te doen,
hetzij in bejaardentehuizen, hetzij in
bejaardenhuisjes. Dit initiatief ver-
dient van meer nabij te worden on-
derzocht. Misschien kunnen de
Vlaamse Gemeenschap en de ge-
meenten de handen in elkaar slaan
om op meerdere plaatsen iets derge-
lij ks te realiseren.

Voor de oprichting van bejaarden-
huisjes blijkt er op het ogenblik een
positieve vooringenomendheid’te zijn
bij de Minister om dit zoveel moge-
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lijk aan te moedigen en te subsidië-
ren. Mevrouw de Minister, ik heb het
over de bejaardenhuisjes die toelaten
dat een bejaarde in zijn milieu blijft.
Men moet dan wel vermijden deze
huizen in een uithoek van de ge-
meente te bouwen maar integendeel
zo centraal mogelijk zodat de bejaar-
den gemakkelijk aansluiting vinden
bij de dorpsgemeenschap.

In verband met de kindermishande-
ling hadden wij het vroeger reeds
over de oprichting van vertrouw-
ensartsencentra. Die naam is nu ver-
dwenen en het initiatief is onderge-
bracht bij Kind en Gezin. Wij hadden
graag vernomen waar men op het
ogenblik staat met de realisatie van
deze plannen. Naar wij uit de pers
vernamen, zou men in Brussel zijn
gestart. Misschien kan de Minister
ons daarover wat meer uitleg geven.

Een ander probleem is de integratie
van de migranten. Wij worden deze
dagen gezegend met kandidaat- poli-
tieke vluchtelingen, of wij dit graag
hebben of niet. In het algemeen ver-
loopt het onthaal door de OCMW
niet zo positief ; men staat er eerder
weigerachtig tegenover omdat men
van oordeel is dat er eerst een centra-
le uitspraak zou moeten zijn alvorens
die mensen worden verwezen naar
dorpen en gemeenten.

Wij hadden graag vernomen of de
Minister, met het oog op het zeer
grote aantal kandidaat-politieke
vluchtelingen, voorziet in een steun
aan de gemeenten. In mijn gemeente
zijn er op het ogenblik heel wat van
deze mensen. Op het ogenblik rich-
ten wij taallessen voor hen in. Wij
betreuren dat zij niet altijd bereid zijn
om onze taal aan te leren en vaak
liever naar Brussel Franse lessen
gaan volgen. Het spreekt vanzelf dat
dit een ander thema is dat de Minis-
ter van Gezin en Welzijnszorg niet
direct aanbelangt. Het organiseren
van lessen brengt kosten mee voor
de gemeenten, zelfs wanneer ze een
leraar vinden die bereid is deze lessen
te geven mits hij vrijstelling van stem-
pelcontrole krijgt. De Minister zal
toegeven dat dit niet de ideale oplos-
sing is, eerder een lapmiddel. Beter
dan niets, maar het is niet zoals het
hoort.

Begrotingsontwerpen

Enkelen opmerkingen aangaande de
gehandicaptenzorg. Wij hadden
graag iets meer vernomen over de
planning voor bezigheidscentra. De
beschuttende werkplaatsen zijn over-
bezet en hebben ellenlange lijsten
met aanvragen voorliggen, wat hun
in de verleiding kan brengen om
zwakke gehandicapten af te stoten.
Die zijn dan weer te goed voor de
dagcentra.

Zij kunnen niet meer naar beschut-
tende werkplaatsen. Er rijst dus de
vraag naar bezigheidscentra. Wat is
uw standpunt ter zake, mevrouw de
Minister.

Ook de gezinsvervangende huizen
zijn volzet.  Er bestaan lange wacht-
lijsten. Gaat men meer dergelijke
huizen oprichten of eerder nieuwe
vormen, zoals begeleid wonen, pro-
pageren ? Ook hierover hadden wij
uw mening willen kennen.

Wat de thuisgezondheidszorg betreft
ontstaat ongerustheid bij de privéver-
plegenden. Zij zijn van oordeel dat
de evolutie zich dermate aankondigt
dat men goed georganiseerde en
groots opgezette hulpdiensten, zoals
het Wit-Gele Kruis, extra zal betoe-
lagen waardoor zij in de verdrukking
zullen komen. Men moet vermijden
dat bepaalde zuilen zo sterk worden
gemaakt dat er van de andere en klei-
nere diensten geen sprake meer is.
Bestaan er voor de privéverplegen-
den waarborgen dat zij ook in de toe-
komst hun beroep kunnen blijven uit-
oefenen ?

Betreffende de geestelijke gezond-
heidszorg bestaan er vele centra. Er
zijn echter geen criteria voor het aan-
tal patiënten. De betoelaging is voor
elk centrum ongeveer dezelfde. Ik
zou willen vragen aan de Minister of
er voor die centra een kosten-batena-
nalyse bestaat en of er plannen zijn
om na te gaan welke centra goed en
minder goed werken.

Collega’s, het is geen geheim dat Mi-
nister Dehaene gespecialiseerd is in
opiniepeilingen die zijn beleid steeds
moeten voorafgaan of volgen. Wan-
neer hij bij voorbeeld het systeem
van de derde betaler in de algemene
ziekenhuizen invoert, is het resultaat
van de opiniepeiling vanzelfsprekend
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dat de mensen de kliniek verkiezen
om niet rechtstreeks te moeten beta-
len. Ook inzake het afschaffen van
bedden is de beslissing van de Minis-
ter om zesduizend bedden af te schaf-
fen nog “mild” als professor Groot
stelt dat er 12.000 bedden kunnen
worden afgeschaft.

In Vlaanderen wordt in dokterskrin-
gen meer en meer geijverd voor het
afremmen van het aanbod aan medi-
sche hulpverleners. Een studie door
de, Minister aangevraagd bij de UCL
geeft evenwel als resultaat dat er in
het jaar 2000 te weinig dokters zullen
zijn in Vlaanderen, Wij ondervinden
dus dat de Minister zich steeds laat
beschermen door een studie of een
rapport dat natuurlijk in de richting
gaat zoals de Minister wenst.

Wat de RVT-bedden betreft zou ik
er bij u willen op aandringen, mijn-
heer de Minister, hierover een studie
te laten uitvoeren. Reeds tien jaar
geleden heb ik gewaarschuwd voor
een teveel aan bedden. Ik vraag dat
thans zou worden geprogrammeerd
opdat over tien jaar niet opnieuw zou
moeten worden geconstateerd dat
men zich eens te meer heeft vergist.

Wat de gehandicaptensector betreft,
meen ik, mevrouw de Minister, dat
ter zake aan reconversie moet wor-
den gedaan. Men heeft destijds in-
derdaad geen rekening gehouden
met een evolutie in de sector.

Wat de hele reorganisatie in de zie-
kenhuissector betreft wens ik u te
wijzen op het volgende. Bij die reor-
ganisatie zijn betrokken : onder meer
Caritas, het verbond aan officiële
kant, de vakbonden van de verple-
genden, de paramedici, de dokters,
de universiteitprofessoren, commis-
sies enzovoort. Wij hebben ook nog
Commissies van Kamer en Senaat en
Commissies in de Vlaamse Raad die
voor het welzijnsbeleid en de volks-
gezondheid bevoegd zijn. Toch zien
wij dat er op nationaal niveau zonder
onze inspraak beslissingen worden
genomen die heel de organisatie, ik
zou zelfs zeggen de reorganisatie en
de afbouw van het ziekenhuiswezen
en van de gezondheidssector tot ge-
volg hebben. Dat gebeurt allemaal

vanuit een centrale cel zonder dat wij
daarbij worden betrokken. Toch zijn
daarbij bevoegdheden die tot de
Vlaamse Gemeenschap behoren en
waarvoor de Vlaamse Raad, noch de
Vlaamse Minister van Volksgezond-
heid inspraak hebben.

Het koninklijk besluit van 3 decem-
ber 1986 zegt dat 6.000 bedden moe-
ten worden gesloten. Toch zijn de
meningen hierover verdeeld. Vol-
gens een OESO-rapport zijn er geen
bedden te veel, zijn de uitgaven voor
de volksgezondheid niet overdreven.
Volgens professor Groot zijn er wel
veel te veel bedden. Zulke tegen-
spraak alleen al vereist dat wij zou-
den voorgelicht worden. Ik heb der-
halve in de Senaat een voorstel aan-
gekondigd tot oprichting van een ge-
mengde commissie van Kamer en Se-
naat waarin vanzelfsprekend ook le-
den van de Vlaamse Raad zouden
zetelen om deze materie van nabij te
onderzoeken, Wij kunnen niet aan-
vaarden dat één man over heel deze
materie beslist en dat wij voor vol-
dongen feiten worden geplaatst.

Minister Dehaene is met een innova-
tie voor de dag gekomen door geen
onderscheid meer te maken tussen
programmatienormen en erkennings-
normen. En als ik mij niet vergis,
bent u, Minister Lenssens, toch me-
deverantwoordelijk voor de erken-
ningsnormen. Nu zie ik dat er een
studie over de erkenningsnor.men  is
gebeurd door professor Groot, hier-
voor aangesteld door de nationale
Minister. Zoals u ziet wordt het voor
ons zeer moeilijk om nog uit te ma-
ken wat tot de nationale bevoegdheid
en wat tot de gemeenschapsbevoegd-
heid behoort. Het is natuurlijk niet
moeilijk om te zien wie de teugels in
handen heeft, wie allemachtig beslist.
Het wordt voor ons moeilijk uit te
maken wat uw rol is, Minister Lens-
sens, in de organisatie van het zie-
kenhuisbeleid in Vlaanderen. Intus-
sen orakelt Minister Dehaene maar
verder : ,,De kleine ziekenhuizen
missen schaaleffect, zij zijn onvol-
doende uitgerust, zij zijn kostenirer-
hogend en kwaliteitverlagend.” Alle-
maal van die dogma’s die in de open-
baarheid worden geslingerd en die
niet gestaafd worden. De Vlaamse
Minister van Volksgezondheid kijkt
toe, ook

al gaat het over de ziekenhuizen
waarvoor hij voor een groot stuk ver-
antwoordelijk is. Mijnheer de Minis-
ter, ik heb in een klein ziekenhuis
gewerkt en ook in een groot zieken-
huis, en ik kan u zeggen dat de visie,
van Minister Dehaene onjuist is. Een
appendix kan evengoed in een klein
ziekenhuis worden geopereerd als in
een academisch ziekenhuis. Een ge-
wone bevalling kan evengoed in een
klein ziekenhuis als in een groot zie-
kenhuis gebeuren. Het enige verschil
is de rekening, die drie keer zoveel
bedraagt. Niet elk ziekenhuis moet
uitgerust zijn met de laatste gesofisti-
keerde apparatuur. Mijn ziekenhuis
heeft geen scanner, maar als wij een
scanneronderzoek nodig vinden, dan
sturen wij onze patiënten naar Aalst
of naar Brussel. Als het nodig is kan
dat binnen drie uur. Gisteren nog is
dat gebeurd. Want u weet evengoed
als ik, mijnheer de Minister, dat een-
maal dat de apparatuur er staat ze
meer wordt gebruikt. Ik ben eens be-
nieuwd om de rekening over vijf jaar
te zien. Mijnheer de Minister, ik ben
niet gewonnen voor het plan van Mi-
nister Dehaene die alleen krediet
geeft aan de grote ziekenhuizen in de
grote centra. Het is duidelijk dat het
plan van Minister Dehaene genspi-
reerd wordt door zijn kabinetsmede-
werker, professor Peers. En in de
TV-uitzending van de Christen-de-
mocraten eergisteravond over het
ziekenhuiswezen kwam de dubbel-
zinnigheid dubbel tot uiting.

Enerzijds was er professor Prins die
het beleid van Minister Dehaene
voor 100 procent verdedigt, ander-
zijds de heer Jonckheere van Caritas
Catholica die af en toe iets mag zeg-
gen, maar zeker niets dat indruist te-
gen de mening van professor Prims.
Is het niet zo dat Caritas Catholica
in deze materie een dubbelzinnige rol
speelt: enerzijds hun ziekenhuizen in
opstand jagen tegen de Minister en
anderzijds ervoor zorgen meer macht
te verwerven.

Minister J. Lenssens : U zou dat
moeten weten, mijnheer Valkeniers,
aangezien u in een Caritas-ziekenhuis
werkt !

De heer J. Valkeniers : Inderdaad,
ik werk in een Caritas-ziekenhuis
waar ik gelukkig nog mijn mond mag
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opendoen, maar niet te veel want an-
ders word ik op het matje geroepen.

Ik vraag mij eigenlijk af wat Caritas
wil. Enerzijds is de Minister bezig
met de afbouw van ziekenhuizen, an-
derzijds zie ik het te gebeuren dat
openbare ziekenhuizen in kleinere
centra meestal zullen worden opge-
slorpt door vrije ziekenhuizen.

Minister J. Lenssens : Waar is dit het
geval ?

De heer J. Valkeniers : Bij voorbeeld
te Ninove, te Dendermonde, mijn-
heer de Minister.

Minister J. Lenssens : Dat is totaal
onjuist.

De heer J. Valkeniers : Mijnheer de
Minister, u weet zeer goed dat er heel
wat kleine openbare ziekenhuizen
zijn die in extremis worden opge-
slorpt. Ook hierbij rijzen problemen,
maar daarover wil ik het nu niet heb-
ben.

Wij zijn benieuwd van u te vernemen
welke rol uzelf in de organisatie, of
reorganisatie, of desorganisatie in
verband met de afbouw van het zie-
kenhuiswezen in Vlaanderen heeft
gespeeld. Inderdaad, er wordt beslist
over de uiteindelijke vestigingsplaats
bij fusie ; er bestaan uitzonderings-
voorwaarden wat de bevolkingsaan-
tallen en de afstand tussen de zieken-
huizen betreft ; de nationale Rege-
ring beslist over de uitvoeringstermij-
nen voor het opdoeken van ,,uw” zie-
kenhuizen, mijnheer de Minister. Ik
vraag mij af of u werkelijk niets heeft
te zeggen en u Minister Dehaene zo-
maar moet laten begaan.

Mijns inziens moet Minister Dehaene
zeggen wat er met de ziekenhuizen
gaat gebeuren. Wanneer uzelf weet
hoe moeilijk het is tot een fusie te
komen tussen de vrije ziekenhuizen,
wanneer u weet hoe moeilijk het is
tot een fusie te komen tussen vrije en
officiële ziekenhuizen waarbij ook
met de wetgeving ter zake rekening
moet worden gehouden, moet u be-
seffen dat dit praktisch een onmoge-
lijke taak is. Dan zwijg ik nog over
het paramedisch personeel, waarmee
he lemaal  geen  reken ing  word t

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 25
27 maart 1987

gehouden. Ik hoor de Minister graag
zeggen dat de omkaderingsnormen
zullen worden opgetrokken, maar ik
stel vast dat zij tot nog toe alleen
werden afgebouwd. De Minister zegt
ook dat er waarborgen zijn voor het
personeel. Op dit vlak is het stand-
punt van Caritas Catholica zeer juist.
Inderdaad, zij zeggen de Minister
niet te geloven wanneer hij zegt dat
het overtollige personeel zal worden
opgeslorpt in de thuisgezondheids-
zorg en in de RVT-bedden.

Wanneer toch rekening wordt gehou-
den met de bevoegdheid die u als
Vlaamse Minister heeft over de
Vlaamse gezondheidszorg, dan had-
den wij graag van u vernomen welke
uw houding is tegenover het ,,dic-
taat” vanuit de nationale Regering,
dictaat waartegen blijkbaar niemand
iets kan inbrengen.

Mijnheer de Minister, in verband met
de sluiting van ziekenhuizen, en u ze-
ker als man van het ACV, die jaren-
lang bij de vakbond betrokken bent
geweest, moet zonder twijfel bekom-
merd zijn om de werkgelegenheid
van het betrokken personeel. Wat is
uw rol in deze zaak ? Bestaan er
waarborgen voor het personeel ?
Sommige mensen werken 30 of 40
jaar in een bepaald ziekenhuis ; kun-
nen zij in een ander ziekenhuis wor-
den opgeslorpt ? Genieten zij enige
voorkeurregeling ?

Dezelfde vraag kan worden gesteld
door de paramedici ? Zal men vanuit
uw diensten enige bijstand verlenen
bij deze fusies ? Over de dokters zal
ik zwijgen, want ik weet dat om hun
lot zich niemand zorgen maakt. Het
is duidelijk, de dokters zijn steenrijk,
dus als morgen hun ziekenhuis wordt
gesloten, stelt dit blijkbaar volgens
de meesten geen enkel probleem.
Daarover wil ik zelfs geen vraag meer
stellen. Maar ik kan u wel zeggen,
mijnheer de Minister, dat het voor
veel dokters, jonge dokters en dok-
ters op middelbare leeftijd met grote
kinderen die nog studeren, een zeer
zwaar probleem is. De Minister he-
melt op zeker ogenblik bepaalde zie-
kenhuizen op. Hij heeft dit onder
meer gedaan met het ziekenhuis in
Brakel.  Dit ziekenhuis had een speci-
fieke rol te vervullen. Er werd nog

een nieuw ziekenhuis gecreëerd als
ik het zo mag zeggen. Ter gelegen-
heid van de zoveel jaren viering zegt
de Minister nog dat dit ziekenhuis als
lokaal ziekenhuis in de organisatie
van de gezondheidszorg een onver-
vangbare rol speelt. Het is zeer erg
dat diezelfde Minister zijn woorden
twee jaar later inslikt en met één pen-
netrek dat ziekenhuis sluit en zich he-
lemaal geen zorgen maakt over wat
er met die mensen moet gebeuren.

Wanneer wij vandaag de mond vol
hebben over Cockerill-Sambre, over
KS en wanneer er afvloeingsschema’s
worden gemaakt en miljarden ter be-
schikking worden gesteld voor de so-
ciale begeleiding en voor de recon-
versie, dan vraag ik mij af wat uw
zorgen zijn, Mijnheer de Minister,
voor dat medisch, para-medisch en
verplegend personeel zonder dan nog
te spreken over de patiënten. Vindt
u het normaal dat men met die be-
jaarden, die nu in een eigen midden
kunnen worden verzorgd, 20 à 30 km
ver zal moeten gaan waar zij heel wat
minder bezoek zullen krijgen en in
een vreemd milieu terechtkomen ?

Als gewezen huisarts, als huidig spe-
cialist in een ziekenhuis dat niet be-
dreigd is, tot op dit ogenblik toch
niet, kan ik het beleid van de Minis-
ter ter zake niet aanvaarden. Wat mij
nog meer pijn doet is dat dit beslist
wordt boven het hoofd van ons alle-
maal en, dat is nog veel erger, ook
boven uw hoofd. (Applaus bij de VU)

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Dames en heren,
hiermee zijn wij aan het einde geko-
men van onze werkzaamheden voor
deze voormiddag.

Volgende openbare vergadering deze
middag om 14 uur.

- De vergadering wordt gesloten om
12.30 uur.
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